
 رئیس جمهور: 
تنها دولتی هستیم که سند دارد؛

تورم در    کشور    کاهشی خواهد شد
رئیس جمهــور گفــت: ســندی بــا عنــوان تحــول دولت مردمــی در 
ایــن دولــت کار شــده کــه منحصــر بــه فــرد اســت. ســید ابراهیم 
رئیســی در ســیزدهمین اجلاســیه سراســری جامعــه مدرســین در 
ــا ... ــی علم ــی و هم افزای ــه » هم اندیش ــر این ک ــد ب ــا تاکی ــم ب ق
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وزیر بهداشت و درمان:

 تهدید کاهش نرخ رشد جمعیت
 از بزرگترین تهدیدهاست

وزیر صمت اعلام کرد:

تعیین تکلیف ۳۱ هزار 
متقاضی خودروی 

وارداتی تا پایان سال
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه تا قبل از پایان سال، ۳۱ هزار 

نفری که برای واردات خودرو ثبت نام 
کرده بودند تعیین تکلیف می شوند، 

گفت: تاخیری در واردات خودرو 
نیست و اکنون سامانه ها برقرار شده 

و تعداد زیادی از متقاضیان خودرو 
دریافت کرده اند، عده ای هم در مسیر 

شماره گذاری هستند و بقیه هم تا چند 
ماه آینده خودرو تحویل می گیرند. عباس 

علی آبادی در حاشیه سومین رویداد 
صنعت دانش بنیان با محوریت صنایع 
کوچک و زیست بوم فناوری در جمع 

خبرنگاران درباره  وضعیت خودروهای 
وارداتی گفت: تا دو ماه آینده ...

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

به منجر  که  تی   شایعا
 التهاب بازار شود را 

قضایی  پیگیری 
می کنیم  

 وزیر آموزش و پرورش: 

 اگر حال معلم خوب باشد اگر حال معلم خوب باشد
 حال آموزش و پرورش خوب می شود حال آموزش و پرورش خوب می شود

 صفحه 3 را بخوانید

 رئیس مجلس شورای اسلامی:

عدم ثبات در تصمیم گیری ها 
ما را رنج می دهد

    رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان 

این که »باید زمانی که قانون می نویســیم 
حرف هــای ذینفعان را بشــنویم«، گفت: 
آن چه ما اکنون در کشور از آن رنج می بریم، 
چالش مدیریتی در سطوح مختلف و عدم 
ثبات در تصمیم گیری هاســت.محمدباقر 
قالیبــاف در دیــدار بــا اعضای شــورای 
هماهنگی تشــکل های مهندسی، صنفی 
و حرفه ای کشــور با بیــان این که »به این 
جمع و سازندگان کشور افتخار می کنم«، 
گفت: بدون شــک ایــن مجموعه یکی از 
پیشــران های اصلی در بخش های مختلف 
است.وی با بیان این که »آنچه ما اکنون در 
کشور از آن رنج می بریم، چالش مدیریتی 
در سطوح مختلف و عدم ثبات در تصمیم 

گیری ها است ...

    روزنه

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

 ضرر دکل های مخابرات
  به اندازه

 تلفن همراه نیست

رئیس کمیته مزد شورای عالی کار بیان کرد:

 افزایش حقوق کارگران
 و کارمندان به اندازه تورم

     ویترین
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کارشناس اقتصادی:

بانک مرکزی با اجرای 
 سیاست تثبیت
بازار ارز را کنترل کرد

هارپ و عقیم سازی سیستم های بارشی حقیقت دارد؟

چرایی کم بارشی ایران نسبت به برخی کشورهای همسایه پایه پولی افزایشی و تورم به قوت خود 
باقی است 

کارشناس و تحلیلگر اقتصادی و ارزی گفت: در رابطه با هوشمندی نظارت بر 
شبکه بانکی اتفاق مهمی رخ نداده، چرا که این سامانه ها از قبل وجود داشته 
اما ناظران و مدیران و هدایت کنندگان این سامانه ها بسیار مهم هستند چرا 
که کنترل سامانه ها دست این افراد است.یوسف کاووسی کارشناس و تحلیلگر 
اقتصادی و ارزی در خصوص موضوع تاثیرات عملکرد بانک مرکزی در خصوص 
کنترل نقدینگی و پایه پولی گفت: با اینکه بانک مرکزی برای جلوگیری از رشد 
نقدینگی تاش های صورت داده است اما پایه پولی افزایش یافته به این دلیل 
که ارز ترجیحی داده می شود و ما به التفاوت آن از خزانه برداشت می شود و 
۲۸۵۰۰ تومــان بــا ما به التفاوت  خود از طریق کنترل نقدینگی صورت نمی 
گیرد اما از آن سمت افزایش نقدینگی منجر به افزایش پایه پولی می شود طبق 
آمار پایه پولی بالا رفته که تورم به قوت خود باقی مانده است حول و حوش ۵۰ 
درصد همانند سال گذشته تورم وجود دارد.وی در این باره افزود: یکی دیگر از 
عوامل بحث بدهی های دولت به بانک هاست و همچنین فشار دولت به بانک ها 
برای ارائه تســهیات تحمیلی اســت. وقتی دولت بانک ها را وادار به پرداخت 
تســهیات تکلیفی مثا با ســود ۵ درصدی می کند اما از آن ســمت مصوب 
کردی تســهیات با ۲۳ درصد پرداخت شــود مشخص نیست این ۱۸ درصد 
چگونه تامین می شود؟ آیا دولت پرداخت می کند یا بانک ها باید از خود بدهند 
یا وام های ۴ درصدی، قرض الحسنه ای یا وام های با کارمزدهای پایین از جمله 
مواردی به شمار می رود که با موضوعات مطرح شده از سوی بانک مرکزی و 
سیاست هایش از جمله استقال بانک مرکزی منافات دارد.دیپلماسی ارزی 
از قبل ادامه داشته و در این دولت به نتیجه رسیده اما زیان آن را هم دیدیم 
که ۷ میلیارد ما در کره جنوبی با توجه به کاهش ارزش وون یا پول کره چون 
از کره به صورت ارزآن کشــور طلب کار بودیم ۱ میلیارد هدر رفت و هزینه 
های دیگری به ما تحمیل شد برای تبدیل پول کره جنوبی به یورو و هزینه 
انتقال،  این هزینه ها از طلب ها پرداخت شد و منجر به کاهش دریافتی ما شد 
بنابراین ثبات ارزی کنونی ناشی از وجود این منابع است که به کمک بانک 
مرکزی آمده است که توانسته بازار را روی ارز با نرخ ۵۰ هزار تومان نگه دارد.

    گزارش

رئیس کمیته مزد شــورای عالی کار با بیان اینکه فرایند 
تعیین دســتمزد کارگران بــا حقوق کارمندان متفاوت 
اســت، گفت: در صورتی که تاش بر این اســت دستمزد 
کارگران به حقوق کارمندان گره زده شود، از نمایندگان ...
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رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی سازمان 
هواشناســی کشــور با تاکید بر اینکه امــکان تغییر انرژی 
سامانه های بارشی توسط انسان وجود ندارد و کم بارشی بر تمام 
نقاط خاورمیانه و آسیای میانه حاکم است، گفت: اخبار منتشر 
شده درباره عقیم سازی سیستم های بارشی و تغییر مسیر آن ها 
به کشورهای دیگر شایعه است و از نظر هواشناسی صحت ندارد.

ایران در ســال جاری وارد چهارمین ســال خشکسالی و کم بارشی 
شد. به گونه ای که بر اساس داده های هواشناسی، از ابتدای سال آبی 
جاری تنها ۳۶ میلیمتر بارندگی دریافت کرده اســت که با توجه به 
بارش های ۶۳.۲ میلیمتری بلندمدت ۴۲.۲ درصد کاهش بارندگی 
دارد. در برخی شبکه های اجتماعی و رسانه ها دلایلی از جمله تاثیر 
هارپ، ) پروژه تحقیق از یونوسفر با استفاده از ارسال امواج فرکانس 
بالا به این لایه و بررسی برهمکنش این امواج با لایه یونوسفر زمین( 
انتقال ابرها و سامانه های بارشی به کشورهای همسایه برای کم بارشی 
ایران منتشر شده است اما به گفته رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور به دلیل گرمایش جهانی 
و تغییرات اقلیمی، ســامانه های بارشــی مجال تقویت و بارندگی را 
پیدا نکرده اند و این شرایط در تمام نقاط آسیای میانه و خاورمیانه 
حاکم اســت همچنین سیستم های جوی انرژی بسیار بالایی دارند 

که انسان توانایی تاثیرگذاری بر آن ها را ندارد.
احد وظیفه در گفت و گو با ایســنا در واکنش به اخبار منتشــر شده 
مبنــی بر تغییر مســیر ابرها، »هارپ« بــه عنوان علل تفاوت بارش 
ایران و کشورهای همسایه اظهار کرد: طی روزهای گذشته اخباری 
منتشر شده است که در کشورهای همسایه شمال غرب ایران برف 
وجود دارد ولی در کوه های ایران برفی نیســت اما نکته قابل توجه 
این است که کم بارشی و خشکسالی در تمام مناطق آسیای میانه و 
خاورمیانه حاکم است. تمام کشورهای ایران، سوریه، عراق و حتی 

ترکیه همچنین کشــورهایی که در شــمال شــرق ایران در منطقه 
آســیای مرکزی قرار دارد نیز دچار کم بارشــی و کمبود آب شده اند. 
این مسئله که برخی کشورهای اطراف ایران بارش برف بیشتری  را 
نسبت به ایران تجربه می کنند کاما به تفاوت های اقلیمی کشورها 

مربوط است.
وی با ذکر مثالی ادامه داد: عامل اصلی خیزش گرد و غبار و توسعه 
بیابان ها در ترکمنستان کم بارشی و مصرف بی رویه آب است. نکته 
بســیار مهم این اســت که به هیچ وجه نباید شــرایط جوی و میزان 
بارندگی  کشــورها را با یکدیگر مقایســه کرد. میانگین بارش های 
بلندمدت ترکیه حدود ۵۵۰ تا ۶۰۰ میلیمتر است اما میزان میانگین 
بارندگی های بلندمدت ایران به حدود ۲۰۰ میلیمتر رســیده است 
بنابراین می توان گفت که بارش های کشــور ترکیه به طور کلی بین 

۲.۵ تا ۳ برابر از ایران بیشتر است.
رئیــس مرکــز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور افزود: در برخی اخبار به بارندگی های مناسبی در 
عربستان اشاره شده که ایران آن را تجربه نمی کند این در حالیست 
که این کشور در دهه های اخیر به طور میانگین شش میلیمتر کاهش 
بارندگی نسبت به بلندمدت داشته است. بر اساس آمارها میانگین 
بارندگی های ســالانه این کشــور حدود ۶۰ میلیمتر ثبت شده که از 

بارندگی های ایران  بسیار کمتر است.
وی با تاکید بر اینکه تغییرات اقلیمی جهانی است و تاثیرات مهمی 
بر گردش ســامانه ها و الگوهای جوی گذاشــته است، گفت: گرمای 
کم ســابقه  حاکم بر خاومیانه، شــمال افریقا و شرق مدیترانه یکی از 
دلایل اصلی نفوذ نکردن ســامانه های جوی به این مناطق اســت 
و عملکرد ســامانه ها نســبت به گذشته ضعیف تر است. عقیم سازی 
سیســتم های بارشــی و یا انتقال آن ها به مناطق دیگر شایعه است و 
این موضوعات بر اساس علم هواشناسی صحت ندارد. سیستم های 

جوی بسیار پرانرژی هستند و قدرت بالایی دارند و بشر توانمندی 
تاثیرگذاری بر این سامانه های جوی را ندارد. درست است که انسان در 
محیط زیست دخالت های زیادی کرده و آسیب های بسیار زیادی به 
آن زده است اما در زمینه عقیم سازی سیستم های بارشی خوشبختانه 

توانایی ندارد و نباید به این شایعات توجه کرد.
وظیفه در پایان ضمن تاکید بر اینکه همه مناطق جهان با نوســان 
بارندگی مواجه هســتند، گفت: میانگین بارندگی های ایران حدود 
۲۳۰ میلیمتر ثبت شــد این درحالیســت که در سال های ۹۷ و ۹۸  
میزان بارندگی ها به حدود ۳۲۰ میلیمتر رسیده بود اما طی سال های 
اخیر که با کم بارشی، خشکسالی و گرمایش جهانی مواجه هستیم، 
کاهش یافته اســت. این شــرایط اقلیمی میزان بارندگی ها را تغییر 
می دهند. تغییرات اقلیمی به خصوص دخالت های انســانی موجب 
تشــدید پدیده های حدی به اشکال مختلف همچون خشکسالی و 
کم بارشی و وقوع بارش های شدید و سیل آسا شده و تخریب محیط 

زیست، جنگل زدایی و گسترش بیابان ها را در پی داشته است.

1-موضوع تجدید مزایده: واگذاری بهره برداری و اجاره یک ساله 
تلویزیون شهری واقع در میدان 17 شهریور 

2-جمع کل برآورد:مبلغ 10/200/000/000 ریال 
3-نوع و مبلغ تضمین شرکت در تجدید مزایده: ضمانت نامه 
بانکی در وجه شهرداری آمل و یا وجه نقد بحساب شماره 0115786246005 

نزد بانک ملی بنام شهرداری آمل به مبلغ 1/700/000/000 ریال 
4-مهلت و محل دریافت اسناد تجدید مزایده: از تاریخ انتشار 

آگهی نوبت دوم به مدت 5 روز سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
تدارکات  سامانه  در  پیشنهاد  بارگذاری  مهلت  5-تاریخ 

الکترونیک دولت: ساعت 19 عصر روز شنبه مورخه 1402/10/16 
6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملت: ساعت 14/30 روز یکشنبه 

مورخ 1402/10/17 
7-سایر جزئیات و اطلاعات در اسناد تجدید مزایده قید شده است. 

8-برای اطلاعات بیشتر به سامانه تدارکات الکترونیک دولت و سایت 
شهرداری آمل www.amol.ir رجوع گردد.

 نمابر 44259497-011 تلفن 0112-44229001 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/09

تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/10/13 

آگهی تجدید مزایده عمومی
 اجاره تلویزیون شهری واقع در میدان 17 شهریور 

مظاهر کریمی - مدیریت امور مالی و ذیحسابی 

نوبت اول

با درود بسیار، آگاهی پیدا کردیم که شما درغم از دست 
دادن پدر گرامیتان به ســوگ  نشسته اید ،  بسیار متاسف شدیم چون نیک میدانیم که 
پدر چه گوهر گرانبهایی است و جای خالی او هیچگاه ترمیم نخواهد شد . اما چه باید کرد 
که اراده آفریننده مهربان بر این است و ما چاره ای جز تسلیم در برابر اراده او نداریم و ما 
هم با آگاه شدن از این مصیبت غم بار در سوگ شما شریکیم و برای روح بزرگ آن بانوی 

بزرگ درود میفرستیم و از خداوندگار نیکی ها برای آن مرحوم آمرزش و برای 
بازماندگانش صبر عظیم و تندرستی را خواستاریم.

روزنامه »عصر رسانه«

 صاحب امتیاز و مدیرمسئول محترم روزنامه عصر رسانه؛ 

جناب آقای سید امیرحسین رضوی 
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    دریچه

سهم تجارت ایران با منطقه آسیای مرکزی 
چقدر است؟ 

بر اساس گزارش اتاق بازرگانی ایران سهم تجارت ایران با منطقه آسیای 
مرکزی از کل تجارت، یک درصد از کل ارزش تجاری مان است، همچنین 
مهم تریــن مقصــد صادراتی ایران در این منطقه ترکمنســتان و عمده 
کالاهای صادراتی ایران به منطقه آسیای مرکزی شامل میله های آهنی، 

پلی اتیلن و میوه های خشک است.
 معاونت بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران در گزارشــی تحت 
عنــوان »مروری بر تجارت ایران آســیای مرکــزی« روند تجارت ایران 
با کشــورهای این منطقه شــامل ازبکستان، تاجیکستان، ترکمنستان، 
قزاقســتان و قرقیزستان را بررسی کرده است.آسیای مرکزی سرزمین 
پهناوری در قاره آســیا اســت که محصور در خشکی است و هیچ مرزی 
بــا آب هــای آزاد جهان ندارد. این منطقه به طــور معمول دربرگیرنده 
کشورهای ازبکستان، تاجیکستان، ترکمنستان، قزاقستان و قرقیزستان 
اســت.بر اســاس این گزارش تجارت ایران با منطقه آسیای مرکزی طی 
سال های اخیر با نوساناتی همراه بوده است. تجارت ایران با این منطقه پس 
از کاهش در سال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰، در سال ۲۰۲۱، پس از فروکش 
کردن همه گیری کووید-۱۹روند صعودی خود را آغاز کرد و در ســال 
۲۰۲۲، با افزایش هشت درصدی نسبت به سال قبل به حدود ۱.۵ میلیارد 
دلار رسید. البته دلیل اصلی رشد مذکور افزایش ۲۶ درصدی واردات از 
این منطقه در مقابل افزایش سه درصدی صادرات بوده است. همچنین 
در میان کشورهای منطقه آسیای مرکزی، افزایش ۸۹ درصدی و ۱۰۶ 
درصدی واردات از دو کشور قزاقستان و تاجیکستان عامل اصلی افزایش 
واردات از این گروه کشــورها در ســال ۲۰۲۲ بوده است.با این حال تراز 
تجاری ایران با پنج کشور منطقه آسیای مرکزی طی سال های ۲۰۱۸ 
تا ۲۰۲۲ همواره به نفع ایران مثبت بوده و در سال ۲۰۲۱ به بیشترین 
میزان خود طی مدت مذکور )۸۲۶ میلیون دلار( رسیده است. در سال 
۲۰۲۲ نیز تراز تجاری ایران با منطقه آسیای مرکزی حدود ۳۰ میلیون 

دلار کاهش یافته و به ۷۹۶ میلیون دلار رسیده است.

 آغاز ثبت نام ۲ خودرو داخلی 
در سامانه یکپارچه 

ســامانه یکپارچه خودروهای داخلی 
ویــژه متقاضیان جدیــد، از صبح روز 
)پنجشــنبه( به مــدت پنج  روز فعال 
شــده تا متقاضیان ســه گروه عادی، 
مادران مشمول طرح جوانی جمعیت و 
متقاضیان طرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده، از بین دو محصول عرضه شده 
توســط گروه خودروسازی سایپا برای 

ثبت نام محصول مورد نظر خود اقدام کنند.
 بــا توجه بــه ظرفیت های خالی دو محصول شــاهین اتوماتیک 
و ســاینا SDA گروه خودروســازی ســایپا، این گروه صنعتی  از 
صبــح امروز )پنجشــنبه ۷ دی ماه( طرح فــروش فوق العاده این 
دو محصــول خــود را در قالب ســه طرح عادی، جوانی جمعیت و 
جایگزینی خودروهای فرســوده برای متقاضیان جدید از طریق 

سامانه یکپارچه خودروهای داخلی، آغاز کرده است.
متقاضیان از امروز به مدت پنج روز فرصت خواهند داشــت تا با 
مراجعه به سایت سامانه یکپارچه خودروهای داخلی برای ثبت نام 
این دو محصول عرضه شــده، اقدام کنند. همانطور که اشــاره شد.  
خودروهای عرضه شده در این مرحله، با توجه به اعام شرکت سایپا 
به صورت فروش فوق العاده با تحویل حداکثر سه ماهه خواهند بود.

گفتنــی اســت کــه ثبت نام در این مرحله بــه معنای قطعیت در 
تخصیص نیســت و حقی را برای متقاضی جهت دریافت خودرو 
ایجــاد نمی کنــد؛ اطاعات کلیه شــرکت کنندگان، براســاس 
محدودیت های اعام شده مطابق مصوبات شورای رقابت بررسی 
و کنترل می شــود، در صورتیکه متقاضیان، حائز شــرایط ثبت نام 
باشــند، پیامک اطاع رســانی با ذکر زمان ثبت نام توســط گروه 
خودروســازی ســایپا ارســال و امکان واریز وجه از طریق سایت 

فروش اینترنتی گروه سایپا فراهم خواهد شد.
از زمان ارسال فراخوان واریز وجه، مشتری به مدت پنج روز فرصت 
خواهد داشت که وجه خودروی انتخابی را به حساب گروه صنعتی  
سایپا، واریز کند؛ عدم واریز وجه خودرو در موعد زمانی مشخص، 
به منزله انصراف تلقی شده و ثبت نام اولیه کان لم یکن خواهد شد؛ 
بر این اســاس تعهد خودروســاز صرفاً پس از قطعی کردن ثبت نام 
از طریق واریز وجه توســط مشــتری در زمان مقرر، شکل  خواهد 
گرفت؛ شرکت  از زمان عقد قرارداد به مدت حداکثر سه ماه فرصت 

دارد که خودروی مشتری را تحویل دهد.

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه میزان 
۶.۵ میلیارد روبــل اعتبار در حجم تجارت 
۱۱۰ میلیارد دلاری ایران چندان چشــمگیر 
نیست، گفت: با وجود قراردادها و ایجاد خط 
اعتباری های ارزی می توان این طور امیدوار 
بود که بتوانیم اثر تحریم ها را به  آهســتگی 

کمرنگ کنیم.
حســن حســن خانی  با اشــاره به گشایش خط 
اعتبــاری بین ایران و روســیه بیان کرد: میزان 
۶.۵ میلیارد روبل اعتبار چندان برای ما چشمگیر 
نیســت، آن هم در حجم تجارت ۱۱۰ میلیارد 
دلاری ایــران. بنابراین اثر واقعی کوتاه مدت این 
اتفاق، چندان زیاد نخواهد بود، اما یک اثر روانی 
بــرای اقتصاد و عامان اقتصادی و کســانی که 
درگیر تجارت هستند، خواهد داشت و مقداری 
اطمینان بخش است از این جهت که ایران گام به 

گام اثر تحریم را پشت سر می گذارد.
وی بــا بیــان اینکه منظــور از اثر تحریم، قدرت 
تخریب زیادی است که تحریم ها در نظام پرداخت 
رســمی بین الملل ما ایجاد کردند، افزود: در ۱۳ 
آبان ۱۳۹۷ در یک روز تاریخی و سخت، حدود 
۷۰۰ ایجنت ما توسط امریکا تحریم شد؛ اعم از 
بانک مرکزی، بانک ها، بیمه ها، کشتی ها و غیره. 
ســایت رسمی وزارت خزانه داری آمریکا و اوفک 
هــم این تحریــم را در کنار خیلی از تحریم های 
دیگر آورده اســت. در دوران ریاســت جمهوری 
ترامپ حداقل ۹۰ واقعه تحریمی داشــتیم که 

بیــش از ۶۰ واقعــه فقط در حــوزه روابط مالی، 
تجــاری، کالایی، بیمــه ای و حمل ونقل بود و از 
این ۶۰ واقعه، مهم ترین آن ها در ۱۳ آبان رخ داد.

ایــن کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: با وجود 
ایــن، امــروز با توجه بــه قراردادها و ایجاد خط 
اعتباری هــای ارزی می توان این طور امیدوار بود 
که بتوانیم اثر تحریم ها را به آهســتگی کمرنگ 
کرده و در فضای بین الملل مجددا، ال ســی باز 
کنیم، سواپ ارزی شکل دهیم، بتوانیم آزادانه و با 
مشکات کمتری از یوترن دلار )چرخه بازگشت 
دلاری(، تجارت خود را اعم از صادرات، واردات و 
سرمایه گذاری و سواپ های ارزی مختلف داشته 
باشیم.حسن خانی با اشاره به فرصت های آینده 

بازگشایی خط اعتباری در خارج از کشور، بیان 
کرد: اگر این فرصت در همین اندازه باقی بماند، 
اثر روانی مثبتش به زودی خنثی می شود و از بین 
می رود؛ اما اگر یک مبدا و آغاز باشد برای اینکه ما 
بتوانیم ارتباطات کارگزاری مالی و تجاری خود 
را با منطقه اوراســیا افزایش دهیم، می تواند اثر 
تحریم را بیش از گذشته خنثی کند برای اینکه 
ما بتوانیم توان از دســت رفته خود را در نظام و 
تجارت بین الملل بازیابی کرده و اقتصاد خود را 

احیا کنیم.
جنس و حجم تحریم روس ها با    

تحریم ها علیه ایران متفاوت است
وی با اشــاره بــه تحریم ها علیه روســیه اظهار 

کرد: روســیه با ما یک تفاوت اساســی دارد، زیرا 
دچار تحریم ثانویه نیســت، در حالی که ما دچار 
تحریم ثانویه هســتیم. تحریم ثانویه به این نحو 
که اگر یک دولت یا شرکت با کشور تحریم شده 
ایران مبادله کرد، آن دولت یا شــرکت و کارگزار 
اقتصادی خودش در لیست تحریم های اوفک قرار 
می گیرد. این تحریم ثانویه فقط برای ایران وجود 
دارد و حتی روس ها هم تحریم ثانویه نیستند، به 
همین دلیل امروز حتی شرکت ها و افراد روس  که 
تحریم هســتند، هم با ما بی محابا کار نمی کنند، 
زیــرا بیــم این را دارند که به دلیل تعامل با ایران، 
دچار تحریم ثانویه شوند. بنابراین ما باید نسبت به 

تفاوت بین ایران و روسیه واقع بین باشیم.
این کارشناس پولی و ارزی با بیان اینکه جنس 
و حجــم تحریــم روس ها با تحریم ها علیه ایران 
متفاوت است، گفت: تحریم بودن روس ها امروز 
تاثیــری در میزان همکاری بــا ما ندارد. میزان 
همــکاری روس ها با ما تابع یک ســری اهداف 
راهبردی اســت که چه روس ها تحریم بمانند و 
چه تحریم نباشــند، آن اهداف راهبردی شان با 
ما ادامه دار خواهد بود؛ روس ها در رویکردی که 
در نگاه به شــرق دارند و رویکردی که در تقابل 
با آمریکا و اروپا برایشــان ایجاد شــده، در نیاز به 
آب های خلیج فارس و مسیری که برای دسترسی 
بــه هند دارند، با توجه به اهداف راهبردی خود، 
حــدی از همــکاری و هم پیوندی اقتصادی را با 

ایران ادامه می دهند.  

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

بازگشایی ال سی با روسیه، چشم امید به کمرنگ شدن تحریم ها
    روزنه

درج کدملی در صورتحساب خرید طلا ضروری نیست
سخنگوی اتاق اصناف ایران گفت که از این به بعد فروشندگان طا و جواهر باید در هنگام 
فروش طا و جواهر صورتحساب نوع ۲ صادر کنند که در آن نیازی به ثبت مشخصات و 

کدملی خریدار نیست.
 مهدی امیدوار با اشاره به چالش های مالیاتی واحدهای صنفی طا و جواهر کشور در روزهای 
اخیر گفت: اصل طا مشمول ارزش افزوده نیست، اما اجرت ساخت، حق العمل و سود فروشنده 
کالاهای مذکور مشــمول ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده می شــود، در نتیجه به دلیل چند 
نرخی بودنِ نرخ مالیات بر ارزش افزوده کالای فروخته شده )یعنی اصل طا معاف و سود و 
اجرت مشمول ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده( از این به بعد فروشندگان طا و جواهر باید 
در هنگام فروش طا و جواهر صورتحساب 
نوع ۲ صادر کنند. وی افزود: در فاکتور نوع 
۲ نیازی به ثبت مشخصات و کدملی خریدار 
نیست؛ بلکه در این نوع صورتحساب صرفاً 
اطاعات فروشنده و مشخصات کالا همراه 
بــا نــرخ مالیات بر ارزش افزوده به تفکیک 
اجرت و کارمزد ثبت می شــود و بابت اصل 
طــا نیز هیچگونه مالیات بر ارزش افزوده 

دریافت نمی شود.  

مجوز اولین شهرک غیردولتی فناوری صادر شد
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران از صدور مجوز اولین 
شهرک غیردولتی فناوری خبر داد و گفت: شناسایی و معرفی ۲۱۱۸ نیاز فناورانه انجام 
شــده و فهرســت ۵۷۰ نیاز فناورانه و رفع آنها هم صورت گرفته و انعقاد ۱۷ قرارداد و 
تفاهمنامه با محورهای استقرار در شهرک ها و نواحی صنعتی در قالب انتقال فناوری، 

هوشمندسازی، بهینه سازی مصرف انرژی بین شرکت ها مختلف مبادله شده است.
 فرشــاد مقیمی در ســومین رویداد صنعت دانش بنیان با محوریت صنایع کوچک و 
زیست بوم فناوری با بیان اینکه در قالب برگزاری سلسله رویدادهای دانش بنیان ارتباط 
بیــن شــهرک های صنعتی و دانش بنیان ها برقرار شــده، اظهار کــرد: اهداف کان در 
سلســله رویدادهای صنعت دانش بنیان، دانش بنیان سازی شهرک های صنعتی است.

مدیرعامــل ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایــران از ایجاد و 
توســعه فن بازارهای منطقه ای خبر داد 
و گفــت: این ســازمان به عنوان یکی از 
سازمان های توســعه ای وزارت صنعت 
ایجاد و توســعه شــهرک های فناوری و 
مراکــز خدمات فناوری کســب وکارها 
را در دســتور کار دارد تــا وارد بازارهای 

منطقه ای شوند.

رئیس کمیته مزد شورای عالی کار با بیان 
اینکه فرایند تعیین دستمزد کارگران با 
حقوق کارمندان متفاوت است، گفت: در 
صورتی که تاش بر این است دستمزد 
کارگران بــه حقوق کارمندان گره زده 
شود، از نمایندگان مجلس می خواهیم 
درصد حقوق کارمندان برای سال آینده 
را بــه اندازه تــورم افزایش دهند تا این 

افزایش شامل حال کارگران نیز شود.
محسن باقری  درباره برگزاری جلسه شورای عالی کار و تشکیل کمیته 
دســتمزد ۱۴۰۳ گفت: هنوز دعوتنامه ها ارسال نشده، ولی نمایندگان 
کارگر در شورای عالی کار معرفی شده اند.وی با بیان اینکه نباید فرایند 
تعیین دستمزد کارگران را به حقوق کارگران گره بزنیم، گفت: در صورتی 
که تاش بر این است که تعیین دستمزد کارگران به حقوق کارمندان گره 
بخورد، از مجلس انتظار داریم به اندازه تورم حقوق کارمندان و کارکنان 
دولت را افزایش دهد تا این افزایش شامل حال کارگران نیز بشود. باقری 
ادامه داد: در بحث دستمزد غیر از افزایشی که سال گذشته اعمال شد 
و درصد اندکی بود معتقدم اگر همان سبد معیشت سال گذشته را مبنا 

قرار دهیم حدود ۲۴ درصد تورم امسال به آن خورده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه تا قبل از پایان سال، ۳۱ هزار 
نفری که برای واردات خودرو ثبت نام 
کرده بودند تعیین تکلیف می شوند، 
گفت: تاخیــری در واردات خودرو 
نیست و اکنون سامانه ها برقرار شده 
و تعداد زیادی از متقاضیان خودرو 
دریافــت کرده اند، عــده ای هم در 

مسیر شماره گذاری هستند و بقیه هم تا چند ماه آینده خودرو 
تحویل می گیرند.

 عباس علی آبادی در حاشیه سومین رویداد صنعت دانش بنیان با 
محوریت صنایع کوچک و زیست بوم فناوری در جمع خبرنگاران 
درباره  وضعیت خودروهای وارداتی گفت: تا دو ماه آینده و قبل 
از پایــان ســال، ۳۱ هزار نفری که بــرای واردات خودرو ثبت نام 
کرده بودند، تعیین تکلیف می شوند.  اکنون ۱۷ هزار نفر تعیین 
تکلیف شــده اند و تعدادی از خودروها در مسیر استاندارد است؛ 
بنابراین مشکل اساسی در این زمینه وجود ندارد. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه آزادسازی قیمت ها به طورکلی ایده 
اصلی وزارت صمت، گفت: این امر نیازمند سلسله اقداماتی است.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: شایعاتی که موجب تشویش اذهان عمومی 
و التهاب بازار شود را از طریق نهادهای حقوقی و قضایی پیگیری می کنیم.

 سید محمدهادی سبحانیان در همایش آموزشی و گردهمایی سالانه کارکنان 
حقوقی سراسر کشور، با بیان اینکه همکاران حوزه حقوقی سازمان امور مالیاتی 
می توانند در دو حوزه وصول و تحول در مالیات ستانی بسیار موثر و مفید، واقع 
شــوند، افزود: اگر مطابق رویه های گذشــته بخواهیم به تکالیف و تعهداتمان 
عمل کنیم قطعا نتیجه مطلوبی عایدمان نمی شود. امروز دستاوردها و رشد 
قابل توجه درآمدهای مالیاتی را مدیون تحولات جدید در مالیات ســتانی 
هستیم. سبحانیان یکی از اهداف کلیدی در نظام مالیاتی برای تحقق وصولی 

درآمدهای مالیاتی را ناشی از اقداماتی دانست که توسط همکاران ما در 
مواجهــه بــا محاکم قضایی صورت گرفته که صدور آراء به حق، به نفع 

سازمان رقم خورده است. رئیس کل سازمان امور مالیاتی تصریح کرد: سازمان 
امور مالیاتی در قبال قوانین جدید تکالیفی برعهده دارد که باید به نحو احسن 
انجام دهد و مهم ترین آنها قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان است 
که از اول دی ماه لازم الاجرا شــده و انتظار این اســت همه اجزای ســازمان 
به ویژه همکاران حوزه حقوقی ضمن اشــراف کامل، در اجرای دقیق 
آن همــت گمارنــد. وی به پرونده های مطروحه در محاکم قضایی 
در زمینه کارت های بازرگانی، شــرکت های صوری، جرایم ماده 
۲۷۴ قانون مالیات های مستقیم پرداخت و افزود: باید تاش های 
بیشــتری در این زمینه صورت گیرد، چراکه حصول نتیجه 
پرونــده های بزرگ و مهم، قطعا می تواند ســازمان را در 

تحقق اهداف یاری کند.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی:

که تی   شایعا
التهاب  به  منجر   
پیگیری  را  شود  بازار 
می کنیم قضایی 

رئیس کمیته مزد شورای عالی کار بیان کرد:
 افزایش حقوق کارگران و کارمندان 

به اندازه تورم

وزیر صمت اعلام کرد:
تعیین تکلیف ۳۱ هزار متقاضی خودروی 

وارداتی تا پایان سال

بازار مسکن یک پله عقب نشست
بازار مســکن ۲.۲ درصد از ارزش خود را از دســت داد و به روند رشــد منفی قیمت که از 
خــرداد آغــاز کــرده بود ادامه داد. با توجه به تورم حدود ۴۵ درصد، ثبات قیمت مســکن 
بدان معناســت که این بازار طی شــش ماه اخیر ۲۲.۵ درصد از ارزش واقعی خود را از 
دست داده است. به دلیل حباب ۳۰۰ درصدی قیمت خانه در مقایسه با نرخ دلار آزاد نیز 
پیش بینی برخی کارشناسان مبنی بر ثبات قیمت مسکن در میان مدت تقویت می شود.

 بازار مســکن، هفته اخیر را با رکود ســپری کرد. در یک ماه اخیر نیز ۲.۲ درصد کاهش 
قیمت داشــت. همزمان در بازار ارز، انتظارات کاهشــی ایجاد شــد که در افت بازارهای 
مسکن و بورس تاثیرگذار بود. به نظر می رسد تحولات منطقه ای و برنامه بازارساز برای 
رساندن قیمت دلار به سطح کمتر از ۵۰ 
هزار تومان در آرامش قیمت در بازارهای 
غیرمولد تاثیرگذار بوده است. بازار مسکن 
از خرداد امسال با ثبات و حتی رشد منفی 
قیمت مواجه شده است. با توجه به تورم 
عمومی حدود ۴۵ درصد، ثبات قیمت در 
بازار مســکن بدان معناست که این بازار 
۲۲.۵ درصــد از ارزش واقعــی خود را از 

دست داده است.
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مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت از تخصیص ۷۲۰ 
میلیارد تومان اعتبار برای محصولات فناورانه خبر داد.

 علــی بابایی در ســومین رویداد ملــی »صنعت دانش بنیان با 
محوریت صنایع کوچک و زیست بوم فناوری« اظهار کرد: کار 
فناوری و دانش بنیان در ایران به دلیل مشکات مربوط به رقابت 
و مشــوق ها در خیلی از صنایع، دشــوار است. وی با بیان اینکه 
تقریبا محصولات فناورانه در ایران سیاســتگذاری متمرکزی 
نداشت، گفت: بسته سیاست در محصولات فناورانه به زودی از 
سوی وزارت صمت اباغ می شود که این امر به کیفیت و رقابت 
محصولات استراتژیک و سایر موارد کمک می کند.  طبق دستور 
وزیر، لیستی از معاونت علمی دریافت کردیم و به دفاتر تخصصی 
ارائه دادیم و در این حوزه به شــدت ســخت گرفتیم تا کیفیت 
محصولات قابل رقابت، تولیدات مکفی و محصول استراتژیک 
باشــد. مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینکه از لیست هزار تایی که معاونت علمی ارائه 
کرده، ۱۶۱ محصول نهایی شده که این محصولات استراتژیک 
و فناورانه هســتند، تصریح کرد: مهمترین مسئله شرکت های 
دانش بنیان موضوعات ارز و تعرفه و واردات اســت و امیدواریم 

طی هفته آینده این لیست وارد اجرا شود.

مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت اعلام کرد:
تخصیص ۷۲۰ میلیارد تومان اعتبار برای 

محصولات فناورانه

      کوتاه از اقتصاد

اقتصادی
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رئیس مجلس شورای اسلامی:
  عدم ثبات در تصمیم گیری ها ما را 

رنج می دهد
رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان این که »باید زمانی که قانون 
می نویسیم حرف های ذینفعان را بشنویم«، گفت: آن چه ما اکنون در 
کشور از آن رنج می بریم، چالش مدیریتی در سطوح مختلف و عدم 

ثبات در تصمیم گیری هاست.
محمدباقر قالیباف در دیدار با اعضای شورای هماهنگی تشکل های 
مهندســی، صنفی و حرفه ای کشــور با بیان این که »به این جمع و 
ســازندگان کشــور افتخار می کنم«، گفت: بدون شک این مجموعه 

یکی از پیشران های اصلی در بخش های مختلف است.
وی با بیان این که »آنچه ما اکنون در کشور از آن رنج می بریم، چالش 
مدیریتی در سطوح مختلف و عدم ثبات در تصمیم گیری ها است و 
این دو موضوع همه ما را اذیت می کند«، ادامه داد: این دو موضوع حل 
نمی شود مگر با همین نشست ها و جمع ها، اما باید توجه شود که این 
نشســت ها کاماً ساختارمند باشد به این معنا که بدانیم می خواهیم 
از کجا شــروع کنیم و به کجا برســیم. از دوستان می خواهم که جمع 
بندی این جلســه را در دو یا ســه بند احصا کنند تا این جمع بندی 

بتواند سه هدف را محقق کند.
وی در تشــریح ایــن اهداف تصریح کــرد که »یکی از این اهداف این 
است که ذینفعان این بخش بتوانند رابطه منطقی و ارتباط ارگانیک 
و ســاختارمند با قانونگذار را قبل از قانونگذاری و اجرای قانون برقرار 
کنند.« و پیشنهاد داد: برای تحقق این مهم می توان از ظرفیت مرکز 
پژوهش ها استفاده کرد زیرا مرکز پژوهش ها هم در پیش نویس قانون 
و هم در عملکرد گزارش گیری ها نهادمندتر از مجلس به موضوعات 
نگاه می کند؛ من این موضوع را با توجه به تجربه ۴ ســاله خود بیان 
می کنم.رئیــس نهاد قانونگذاری با اشــاره بــه دومین هدفی که باید 
پیگیری شــود، افزود: باید مشخص شود چگونه می توانیم از ظرفیت 
بالای خدمات مهندســی در حوزه های رشــد اقتصادی، ارز آوری و 
تأثیرگذاری فرهنگی، سیاســی و اجتماعی اســتفاده کنیم؛ دوستان 
اشــاره کردند حداقل در کشورهای همسایه می توانیم از موضوعاتی 
که قدرت داریم و بخشی از تحریم را نیز در حوزه فنی مهندسی حل 
و فصل کردیم استفاده کنیم و مشخص شود ما برای این موضوع در 

حوزه قانونگذاری چه اقدامی می توانیم انجام دهیم.
وی در تشــریح هدف ســوم، تصریح کرد: مطرح می شود که اگر فان 
پروژه در کشــور دیگری اجرایی شــود اتفاق خوبی در این حوزه رخ 
می دهد، باید به این پرسش پاسخ داده شود که چرا اول این کار را در 
داخل کشور انجام ندهیم، ما این همه پروژه ناتمام داریم و می توانیم 
این پروژه ها را بررسی کنیم و پروژه هایی که برگشت سرمایه داشته و 
دارای منطق اقتصادی است را احصا و فهرست آنها را تهیه کنیم و به 
طور مثال بیان کنیم از بین ۱۰هزار پروژه ای که در کشور وجود دارد 
هزار پروژه منطق اقتصادی دارد و در مرحله بعد آن را پیگیری کنیم.

وی با بیان این که »برای هر یک از صنف ها و صنعت ها می توانیم نسخه 
خاص خود را در نظر بگیریم و حتی می توانیم نسخه هر پروژه را استانی 
تعیین تکلیف کنیم«، افزود: این موضوع از یک سو به ما در رشد خدمات 
فنی و مهندسی کمک می کند و از سوی دیگر کمک می کند ما به فهم 
و باور اینکه منافع بخش خصوصی و دولت به هم گره خورده است و هر 
دو طرف باید این کار را با هم انجام دهیم، برسیم؛ این موضوع همیشگی 
اســت و راه موفقیت کشــور این اســت. به طور مثال در شهرهای بزرگ 
پروژه های حمل و نقل ســودآورند، البته دولت باید به مردم در حمل 
و نقل یارانه بدهد تا هزینه پرداختی توســط مردم کاهش یابد اما این 
حوزه برای تولیدکننده این خدمات- که شــما هســتید- حتماً سودآور 
است و در سایر پیشران های ما بسیار تأثیرگذار است. قالیباف با اشاره 
به این که »در برنامه هفتم موضوع مشارکت عمومی و خصوصی تبدیل 
به قانون خواهد شد«، گفت: موضوع مشارکت عمومی و خصوصی را از 
ابتدای دوره تاش کردیم به تصویب برســد اما از آن جا که انجام نشــد، 
پایه آن را در برنامه هفتم گذاشــته ایم.وی بر تداوم جلســات مشــترک 
تاکید کرد و گفت:  ما می توانیم این جلسات مشترک را به صورت سه 
جانبه یعنی بین مجلس، دولت و شما برگزار کنیم و موضوعات را پس 
از گفت و شــنود پیگیری کنیم و به دنبال حل آن باشــیم.وی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به زیرساخت های مورد نیاز برای توسعه 
کشور، تصریح کرد: ما در حوزه راه، جاده و بزرگراه حدود ۲۳ برابر حوزه 
ریل ســرمایه گذاری کرده ایم، باید دید آیا با توجه به شــرایط کشور این 
سرمایه گذاری کار درستی بود یا کار غلطی؟ آیا جاده هایی که ساختیم 
در مناطقی بود که پیشران شود و موجب بازگشت سرمایه شود یا نه؟

رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان این که »از ۱۴ هزار کیلومتر 
ریلی که ساختیم ۴ هزار کیلومتر آن بی فایده و بی خاصیت است و اگر 
نمی ساختیم نیز اتفاقی نمی افتاد«، ادامه داد: اگر این ۴ هزار کیلومتر را 
برای تکمیل کریدور شمال- جنوب و شرق به غرب استفاده می کردیم 
می توانستیم ۳۵ میلیون تنُ کالا را در این بستر در سال جابه جا کنیم 
که این موضوع می توانست برگشت سرمایه مناسبی داشته باشد و از 

آن حتی برای ساخت جاده های روستایی نیز استفاده کنیم.

خطیب نماز جمعه: 
 دشمنان همیشه به دنبال تحریم 

انتخابات هستند
امام جمعه موقت تهران تاکید کرد: ماجرای فتنه ۸۸ هیچ وقت نباید از حافظه 

تاریخی ملت ایران پاک شود.
 حجت الاسام محمد جواد حاج علی اکبری ظهر روز )جمعه ۸ دی ۱۴۰۲( 
در خطبه های نماز جمعه تهران با اشــاره به نزدیک بودن به نهم دی اظهار 
کرد: در جریان فتنه آمریکایی-صهیونیستی ۸۸، دشمنان قسم خورده ملت 
ایران دشــمنی خود را نســبت به انتخابات نشان دادند. آنها همیشه به دنبال 
تحریم انتخابات هستند و اگر موفق به این کار نشوند، مثل سال ۸۸ نتیجه 
انتخابات را زیر ســوال می برند. وی افزود: در ســال ۸۸ بزرگ ترین فتنه بعد 
از انقاب به دســت نفوذی ها و عناصر ســاده لوح رقم خورد و ملت ایران را به 
لبه پرتگاه برد. سران فتنه با ادعای دروغین تقلب، ظلم بزرگی به ملت ایران 
کردند، حق الناس را زیر پا گذاشتند، دشمن را خوشحال و راه را برای نقشه 
آمریکایی-صهیونیستی برای ایجاد دیکتاتوری و هرج و مرج باز کردند. حاج 
علی اکبری اضافه کرد: آنها عزت و امنیت ملی را به بازی گرفتند و خساراتی 
به بار آوردند که قابل جبران نیســت به همین دلیل ماجرای فتنه ۸۸ هیچ 

وقت نباید از حافظه تاریخی ملت ایران پاک شود.

      روزنه

    خبر آخر

ارتش جمهوری اسامی ایران بمناسبت فرارسیدن سالگرد حماسه بزرگ و مردمی 
نهم دی، »روز بصیرت و میثاق امت با ولایت« بیانیه ای صادر کرد.

متن این بیانیه بدین شرح است:
 نهم دی ماه ســال ۱۳۸۸ یکی از روزهای ماندگار در دفتر بصیرت و  ولایتمداری 

ملت آگاه و انقابی ایران اسامی است.
 حماســه  نهم دی نشــانگر پیوند عمیق مردم ایران با ولایت و نظام اســامی است و 
به  عنوان یک روز تعیین کننده در تاریخ انقاب اسامی ماندگار شد.بعد از حضور 
حماسی و پرشکوه مردم در دهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، دشمنان نظام 
و انقاب اســامی ایران تاش کردند این پیروزی بزرگ را فتنه ای بزرگ و  ابزاری 

برای ضربه به انقاب شکوهمند اسامی تبدیل نمایند، در این راستا فضای کشور را به آشوب و  اغتشاش 
تبدیل کردند.فتنه ۸۸ بی تردید یکی از بزرگ ترین فتنه   های بعد از پیروزی انقاب اسامی بود که فرصت 

کم نظیر مشارکت حداکثری مردم را تحت الشعاع قرار داد و ضرباتی را به جمهوریت 
نظام وارد ساخت. اما هوشیاری رهبر فرزانه انقاب و آگاهی و بصیرت مردم، دشمن 
را در دســتیابی به اهداف شــوم خود ناکام گذاشــت، نهم دی ماه تجلی هوشیاری و 
بصیرت انقابی رهبری عظیم الشان انقاب اسامی و مردم ولایتمدار ایران است.

 نهم دی از ایام الله و روز یاس و ناکامی دشمنان انقاب و ملت ایران است.
 در نهــم دی ملّــت بــزرگ ایران با حضــوری آگاهانه و مقتدرانه با آرمان های امام  و 
انقاب بیعتی دوباره کردند و ولایتمداری و بصیرت خود را به رخ جهانیان کشیدند.

امســال در حالی چهاردهمین ســالگرد حماسه ۹ دی را گرامی می داریم که  جهان 
شاهد جنایات گسترده رژیم صهیونیستی و حامیان غربی این رژیم علیه ملت مظلوم 
فلسطین است. نسل کشی، جنایت علیه بشریت و تجاوز رژیم صهیونیستی، سند رسوایی مدعیان حقوق 

بشر و مردم سالاری است که فتنه ۸۸ را  طراحی، هدایت و حمایت کردند.

ارتش جمهوری اســلامی ایران : ۹ دی روز یاس و ناکامی دشمنان انقلاب و ملت ایران است
      خبر ویژه

سخنگوی دولت گفت: امروز منافقین در آلبانی دنبال جای خواب 
در پیاده رو می گردند، اما دیپلمات کشورمان که منافقین به دنبال 
محکــوم کردنــش بودند در ایران اســت و به ملت و کشــور خود 

خدمت می کند.
علی بهادری جهرمی با حضور در مراســم »ســالگرد ۹ دی« در 
»مسجد الزهرا« شهرک شهید محاتی با یادآوری حوادث سال 
۸۸، اظهــار کــرد: حضور و اجتماع به  یاد ماندنی در ۹ دی برای 
حمایت از مردم سالاری و اصل نظام بود و حقیقت در آن روز بر 
همگان روشن شد و همه فهمیدند کسانی که در روز عاشورا به 
شعائر حسینی جسارت کردند با جمهوریت و اسامیت مشکل 
داشــتند.وی افزود: سال گذشــته هم وقتی مردم دیدند اصل 
حکومت و مبانی آن زیر ســئوال می رود، واکنش نشــان دادند. 
همــان روز برخــی در راهپیمایی به مــن می گفتند که اگر به 
راهپیمایی روز ۲۲ بهمن می آییم به این معنا نیســت که هیچ انتقادی نداریم، بلکه اعتقادمان به این را 
فریاد می زنیم که اگر دشــمن کاری می کند خیر ما را نمی خواهد، اگر برخی مظاهر اســام را زیر ســئوال 
می برند، پا به  پای آن به جمهوریت هم اعتقادی ندارند. دبیر هیات دولت یادآور شــد: در این دوران که 
برخی دوران پست مدرن می دانند، عده ای همزمان که مدعی دموکراسی و مردم سالاری هستند از فرزند 
دیکتاتور فراری و نظام سلطنتی حمایت می کنند و این دوگانگی و تناقض آشکاری است که نشان دهنده 
ادعای دروغ آنها است.بهادری جهرمی ادامه داد: کلید حل مشکات اقتصادی و معیشتی و توسعه مادی 
و نیز کلید حل مشــکات دیگر ما جز با به صحنه آمدن مردم پیدا نمی شــود. رشــد معنوی و مادی هر دو 
به حضور مردم نیازمند اســت. وقتی مشــکل اقتصادی یا اجتماعی به وجود  می آید، با حضور مردم در 
میدان مشکل حل می شود. این امر را در دوران دفاع مقدس تجربه کردیم.  سخنگوی دولت گفت: دولت 
سیزدهم به این امر ایمان دارد که کلید حل مسائل را درون کشور و با حضور مردم باید دنبال کرد. رشد 
از دید دولت درون زاست نه با نگاه به خارج مرزها. دولت سعی کرده در دو سالی که از عمرش گذشته به 
مردم بازگردد. رئیس جمهوری به نقاطی محروم و دورافتاده می رود که دسترســی به آنجا راحت نیســت. 

وقتی کمبود وجود دارد و مشکل ایجاد می شود رئیس جمهوری میان مردم حاضر می شود.

فرمانده کل ســپاه پاســداران انقاب اســامی گفت: جبهه 
مقاومت در حال به بار نشســتن اســت. به عنوان خادم سپاه 
می گویم عملیات طوفان الاقصی کاما یک عملیات فلسطینی 
بود. طراحی و اجرا توســط فلســطیان انجام شد و در خارج از 

فلسطین تصمیمی گرفته نشد.
سردار سامی در مراسم تشییع پیکر شهید سیدرضی موسوی  

در میدان امام حســین تهران با اشــاره به این که »پیکر یک 
فدایی اسام همچون نگین انگشتر در بین شما مردم صدیق 
و مهربان قرار دارد« ادامه داد: شــهادت ســردار بزرگ اسام 
سید رضی را به امام زمان)عج(، رهبر عظیم الشان، ملت ایران 
و خانواده آن عزیز تبریک و تسلیت میگویم. شهید رضی یکی 
از باسابقه ترین، میدان دیده ترین و موثرترین فرماندهان سپاه 
در جبهه مقاومت بود. . حدود ۳۳ ســال در دفاع از حریم از 
اهل بیت)ع( و دفاع از مجد و عظمت اسام، دفاع از حیثیت و امنیت در خطیرترین موقعیت ها مثل 
کوهی از آرامش ایستاد. وی یادآور شد: او صحابه آن سردار فراموش نشدنی حاح قاسم سلیمانی بود. 
او در ۴۵ سال زندگی جهادی هرگز میدان جهاد را ترک نکرد. او از حضرت علی)ع( آموخت هر قومی 

لباس جهاد از تن درآورد ذلیل می شود. 
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به سخنان روز گذشته سخنگوی سپاه درخصوص عملیات 
طوفان الاقصی تاکید کرد: جبهه مقاومت در حال به بار نشستن است. به عنوان خادم سپاه می گویم 
عملیات طوفان الاقصی کاما یک عملیات فلسطینی بود. طراحی و اجرا توسط فلسطینیان انجام شد 
و در خارج از فلســطین تصمیمی گرفته نشــد.   دیروز از قول ســخنگوی سپاه مطرح شد که عملیات 
طوفان الاقصی انتقام از شــهادت حاج قاســم بود اما بنده عرض می کنم طوفان الاقصی مســتقل عمل 
کرد و توسط فلسطینیان انجام شد. مقاومت در عراق اگرچه بخشی از جبهه مقاومت است اما خودش 
مستقل عمل می کند. در لبنان نیز حزب الله مستقل عمل می کند. ما هنوز انتقام ترور شهید قاسم 
ســلیمانی و شــهید ابومهدی را نگرفته ایم. ما به وقتش این کار را انجام می دهیم. ما صادقانه کاری را 

که انجام می دهیم، اعام می کنیم و نمی ترسیم.

سخنگوی دولت: 

امروز منافقین در پیاده روهای آلبانی دنبال 
جای خواب می گردند

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

 عملیات طوفان الاقصی کاملا 
فلسطینی بود

      چهره هــا

ی
یر

صو
ش ت

زار
      گ

     

  اختتامیه شانزدهمین 
جایزه ادبی جلال

مراسم اختتامیه شانزدهمین 
جایزه ادبی جلال آل احمد با حضور 

محمد مهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در تالار 

وحدت برگزار شد.

  وداع با پیکر سردار شهید 
سید رضی موسوی

مراسم وداع با پیکر سردار شهید 
)سید رضی موسوی( شامگاه 

چهارشنبه 6 دی 1402 با حضور 
جمعی از خانواده شهدا و مردم در 

معراج شهدا تهران برگزار شد.

د رویدا

رئیس جمهور گفت: ســندی با عنوان تحول 
دولت مردمی در این دولت کار شده که منحصر 

به فرد است.
 سید ابراهیم رئیسی در سیزدهمین اجاسیه سراسری 
جامعه مدرسین در قم با تاکید بر این که » هم اندیشی 
و هم افزایی علما می تواند اثربخش و امیدآفرین باشد« 
گفت: حوزه علمیه قم قبل از انقاب برای مبارزه با رژیم 
شاهنشاهی تاش می کرد و بعد از انقاب برای حفظ 

نظام جمهوری اسامی تاش می کند.
وی افزود: دغدغه جامعه مدرسین و حوزه علمیه این 
اســت که نظام مورد حمایت قرار بگیرد و هر مشــکلی 
وجود دارد، مبتنی بر مبانی برای رفع آن تاش صورت 
بگیــرد.وی با بیان این که »نگاه تحولی می تواند در هر 
زمینه ای تحول ایجاد کند« افزود: باید در فرآیندها یک 
بازبینی صورت بگیرد که آیا همین مسیر درست است یا 
می توان دقیق تر، سریع تر و حساب شده تر باشد. تحول 
در ساختار هم اهمیت دارد؛ مثل ساختارهای سیاسی،  
اجتماعــی یا فرهنگی موجود در جامعه مثل توجه به 

تولید و دقیق تر شدن مصرف ها.
رییس جمهــور تاکیــد کرد: امروز در کشــور عاوه بر 
ســرمایه گذاری، به افزایش بهــره وری نیاز داریم. اگر 
افزایــش بهــره وری صورت بگیــرد، در همه حوزه ها 
رشد خواهیم داشت. اولین گام افزایش بهره وری، گام 
فرهنگی است. افزایش بهره وری نیاز به فرهنگ سازی 
دارد هــم در بیــن مدیران و هم در بین مردم. هر امری 
که مردم در آن شــریک بودند، به موفقیت رســیدیم و 
هر کجا مردم مشــارکت نکردند نتوانســتیم کار را به 

ســرانجام برسانیم. وی با اشــاره به این که »در دولت 
یک سند پایین دستی به نام سند تحول دولت مردمی 
تهیه شده است« افزود: برای تهیه این سند با بسیاری 
از اندیشکده ها و مراکز علمی مشورت شده و امروز در 
اختیار همه قرار گرفته است.وی خاطرنشان کرد: بعد 
از انقاب تنها دولتی هســتیم که ســند دارد؛ نزدیک 
به ۳۷ موضوع از مســائل مهم کشــوری را در این سند 

بررسی کرده ایم و راهکار ارائه داده یم.
رئیســی گفــت: می توانیم مبتنی بــر اصول و مبانی، 
عقب ماندگی ها را برطرف کنیم. می توانیم عزت و اقتدار 
داشــته باشیم در کنار دیپلماسی موفق و عزتمندانه،  
نه دیپلماســی التماســی. هم می توانیم اقتصادی بر 
پایه ظرفیت های موجود در کشــور داشته باشیم، هم 

می توانیم در اقتصاد منطقه حرف برتر را بزنیم، در حالی 
که از اصول و مبانی خود کوتاه نیاییم. وی با بیان این که 
»علیرغم این که می خواســتند دولت را منزوی کنند، 
عضو ســازمان های همکاری مثل شانگهای، بریکس و 
اتحادیه اوراســیا شدیم« افزود: امروز فعالیت تجاری 
ایران در منطقه طی ۴۰سال اخیر رکورد زده است؛ به 

پشتوانه مردم بسیاری از کارها را انجام خواهیم داد.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان این که »ناترازی 
مالی، یکی از عوامل ایجاد تورم است« خاطرنشان کرد: 

اما آمار نشان دهنده کاهش تورم در کشور است.
رییس جمهور افزود: موسسات مالی که از بانک مرکزی 
برداشت های اضافی دارند، به شدت تحت کنترل قرار 
دارند و برای پیشــگیری از این وضعیت برنامه داریم 

و کنترل خواهیم کرد.وی اظهار داشــت: دشمنان در 
جنگ  ترکیبی تاش کردند کشور را دچار مشکل کنند، 
اما فرهیختگان و مردم دشمن را در رسیدن به اهداف 
پلید ناکام گذاشتند و کارها عزتمندانه پیش می رود.

وی  با بیان این که » در سال نخست دولت، توانستیم 
رشد اقتصادی را به ۴ درصد برسانیم« ادامه داد: با لطف 
خداوند توانســتیم ۴۸۰هزار میلیارد کسری بودجه را 
جبران کنیم؛ آن هم بدون استقراض از بانک مرکزی 
و چاپ پول. در سال ۱۴۰۱ با تاشی که صورت گرفت 
رابطه بین منابع و مصارف هم خوانی پیدا کرد تا کسری 
بودجه نداشته باشیم. رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنانش اهمیت جایگاه حوزه های علمیه در شکل 
دادن به باورهای مردم در کنار نقش آفرینی مدیران و 
مسئولان در حل مشکات کشور را یادآور شد و ضمن 
مرور اقدامات انجام شــده از ســوی دولت طی دو سال 
و نیم گذشــته در برداشــتن موانع و مشکات از مسیر 
زندگی مردم و اداره کشــور تصریح کرد: ما از ابتدای 
شروع به کار دولت به رغم تردیدافکنی های بسیار، ایجاد 
تنگناهای اقتصادی از سوی دشمنان و جنگ ترکیبی 
و همچنین مواجهه با کمبودها و کاســتی های به ارث 
رســیده برای دولت از دهه گذشته که به درستی دهه 
تعطیلی نامیده می شد، کار را شروع کردیم، اما با اتکای 
بــه خدای متعال و بهره گیری از ظرفیت های کم نظیر 
کشــور و مشــارکت مردم و در این مدت توانستیم بر 
بســیاری از مشــکات از جمله بیماری کرونا، کسری 
بودجه، کمبود کالاهای اساســی، ناترازی ها در بخش 
انرژی و  بســیاری موارد دیگر غلبه کنیم و با اقدامات 

رئیس جمهور: تنها دولتی هستیم که سند دارد؛

تورم در کشور کاهشی خواهد شد
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 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برای اجرای
 یک طرح ملی خیزبرداشت؛

فرجام نیک در انتظار طرح کهاب
بهمن ماه پارســال هیئت وزیــران با تمدید 
مهلــت قانونی هوای پــاک مبنی بر موظف 
کــردن همه جایگاه های بنزیــن، انبارهای 
نفــت و نفتکش های حامل ســوخت برای 
نصب تجهیزات و بهره برداری از طرح کهاب 
)کاهش، هدایــت، انتقال و بازیافت بخارات 
بنزیــن( تا پایان ســال ۱۴۰۳ موافقت کرد، 
البتــه مهلت قانونی برای اجرای طرح کهاب 
پایان ســال ۱۴۰۱ تعیین شــده بود که بنا بر 
اعــام وزارت نفــت مبنی بر اینکه با وجود مشــکات اجرایی فراروی طرح 
یادشــده، قادر نیســت اجرای آن را تا پایان مهلت تعیین شده، عملیاتی کند، 
به همین دلیل هیئت وزیران با تمدید مهلت قانونی موافقت کرد و شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به عنوان متولی اصلی اجرای طرح کهاب، 
سرعت بخشی به اجرای این طرح را در جایگاه های عرضه سوخت در دستور 

کار قرار داد.
بنــا بــر تازه ترین اظهــارات فضل الله اکبری، قائم مقام شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، جدیت لازم برای شتاب گیری روند اجرای طرح کهاب و 
افزایش مشارکت جایگاه داران به کار گرفته شده است و هرگونه تخطی از اجرای 
آن، بی شک جریمه های سنگینی را در پی خواهد داشت. در ادامه به بازتاب 
نظر او درباره ابعاد مختلف این طرح و اطاع از وضع اجرای آن پرداخته ایم.

طرح کهاب )کاهش، هدایت، انتقال و بازیافت بخارات بنزین( در سال ۸۷ و 
با دریافت مصوبه هیئت دولت، نهادهایی چون وزارت نفت، سازمان حفاظت 
محیط زیست و وزارت صنعت، معدن و تجارت را به اجرای آن ملزم کرد، اما در 
این بین، رویارویی با شدیدترین تحریم ها و نوسان های نرخ ارز، مزیدی بر علت 
شد تا این طرح مانند بسیاری از طرح ها در دولت گذشته تا مدت ها مسکوت 
مانــد. به زعــم اغلب متولیان امر، گره  زدن اجرای طرح های ملی به تحریم ها 
بی شک منصفانه نیست و این موضوع درباره طرحی چون کهاب، به درستی 
صادق است، اما نکته حائز اهمیت که جز اهمال کاری در فرآیند اجرای آن را 
نمی توان متصور شد، اصاح زیرساخت های موجود، تکیه بر توان سازندگان 
داخلی و حرکت به سمت بومی سازی، فرهنگ سازی و اطاع رسانی سریع و 
به موقع، همچنین تأمین منابع مالی با استفاده از تسهیات بانکی است که 
انتظار می رود با عزم و اراده راســخ دولت ســیزدهم، فرجامی نیک برای همه 

ابعاد و اهداف این طرح بزرگ ملی رقم زده شود.
تجهیز ۵۰ درصد ناوگان به تجهیزات طرح کهاب   

قائم مقام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به وضع اجرای طرح ملی 
کهاب پرداخت و گفت: همه تاشمان در مسیر کاهش تصدی گری دولت مورد 
تأکید قرار گرفت که طرح را در وهله نخست به شکل خاص تمرکززدایی کنیم، 
به این منظور دو استان کرمانشاه و زاهدان را به عنوان استان های پایلوت برای 
اجرای طرح کهاب انتخاب کردیم و به طور رســمی وارد مرحله اجرا شــدیم، 
البته اجرای طرح کهاب تنها محدود به مجاری عرضه نیست و انبارهای نفت 
و نفتکش های حامل بنزین از مبادی به جایگاه ها را نیز شــامل می شــود، اما 

مطابق با برنامه ریزی های تعیین شده، جایگاه ها ماک عمل قرار گرفت.
فضل الله اکبری افزود: به موازات اجرای طرح در جایگاه ها، قرارگیری تجهیزات 
کهاب در انبارهای نفت و نفتکش های جاده ای هم در دستور کار قرار گرفت، 
به طــوری  کــه هم اکنون حدود ۵۰ درصد از ناوگان حمل ســوخت مجهز به 
این طرح است و با توجه به واگذاری هایی که در این زمینه داریم، مقرر شد 
هر ناوگان جدیدی که وارد چرخه حمل ونقل می شود، ملزم به تجهیز طرح 
کهاب باشد، ضمن اینکه این ضوابط و مقررات برای جایگاه های تازه احداث 

نیز به اجرا درآمده است.
وی با اشاره به اینکه روزانه ۳ هزار و ۸۰۰ محموله بنزین از انبارهای نفت به 
مبادی مصرف جابه جا می شود، گفت: این حجم از توزیع فرآورده این الزام را 
برای انبارهای نفت هم ایجاد می کند که به اجرای طرح کهاب مصمم باشند، 
اکنون بخشی از انبارهای نفتی که در محدوده شهری به ویژه کانشهرها قرار 
دارند، مجهز به تجهیزات طرح کهاب هستند و مراحل پیمان سپاری در دیگر 

انبارهای دارای اولویت نیز در دست اقدام است.

عضو انجمن کارفرمایان صنعت پتروشیمی 
گفت: طی سال های اخیر پتانسیل بالایی را در 
حوزه بازاریابی محصولات پتروشیمی به ویژه 
اوره و آمونیاک به دســت آورده ایم و اکنون، 
محصولات صنعت پتروشــیمی در بازارهای 
اروپا، آفریقا و آمریکای جنوبی دیده می شود.

 ســیدمحمدرضا میری لواسانی - مدیرعامل شرکت 
پتروشــیمی پردیس - در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اهمیت توســعه بازاریابی در حوزه پتروشــیمی اظهار 
کرد: برند اوره پتروشیمی ایران در بازارهای صادراتی 
شناخته شده است و باتوجه به اینکه تمامی واحدهای 
پتروشــیمی در کشــور اوره با کیفیت و مناسب تولید 
می کنند، توانســته این در این حوزه بازار خوبی را به 
دست آوریم.وی  درباره برنامه های توسعه ای اظهار کرد: 
دو پروژه توسعه ای در دستور کار است. یکی پروژه همت 
که با مجوز وزارت نفت، کلید خواهد خورد که به دلیل 
جمع آوری co۲ منطقه و مازاد آمونیاکی که داریم، پروژه 
مهمی است که می تواند ظرفیت تولید در پتروشیمی 
پردیس را به میزان یک میلیون تن افزایش دهد. این 

پروژه زیست محیطی است.
عضو انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پتروشــیمی با 
بیان اینکه در حال حاضر یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
اوره به برزیل صادر می شود، گفت: قرارداد مهندسی و 
تولید ساخت چند ده هزار قطعه مورد نیاز شرکت های 
داخلی توسط این پتروشیمی در حال انجام است و از 
این طریق آنتی کیک که به کمک آن، میزان ماندگاری 
اوره در زمین از ســه ســاعت به ســه ماه افزایش پیدا 

می کند و به وسیله این دستاورد کود اوره دیگر کلوخه 
نمی شود، ساخته می شود.میری لواسانی با بیان اینکه 
در سال مالی ۱۴۰۲ بیش از دو میلیون و ۹۹۳ تن اوره 
در پتروشــیمی پردیس تولید شده که نسبت به سال 
مالی ماقبل با ۲ درصد کاهش مواجه شــده ایم، اظهار 
کرد: دلیل آن نیز قطعی ۹۷ روزه گاز ورودی به شرکت 
است، این میزان قطعی گاز، ۱۷ روز بیشتر از سال مالی 
۱۴۰۱ است، در بخش تولید آمونیاک نیز به همین دلیل 

کاهش دو درصدی میزان تولید داشته ایم.
وی ادامه داد: در ســال ۱۴۰۲ ما ۷۰۴ هزار تن اوره به 
بخش کشاورزی داخلی اختصاص داده ایم و دو میلیون 
و ۲۹۱ هزار و ۹۵۱ تن صادرات داشته ایم، این در حالی 
است که در سال مالی ۱۴۰۱، پردیس یک میلیون و ۴۸ 

هزار و ۹۴۲ تن فروش داخلی و دو میلیون و ۱۱۸ هزار 
و ۹۸۰ تن فروش صادراتی اوره داشته است، یعنی به 
عبارتی افزایش ۸ درصدی صادرات را تجربه کرده ایم. 
همچنین فروش صادراتی آمونیاک نیز ۸ درصد رشد 
داشته و از ۲۵۲ هزار تن در سال مالی ۱۴۰۱ به بیش 
از ۲۷۱ هزار تن در سال مالی ۱۴۰۲ افزایش یافته است.

عضــو انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پتروشــیمی 
گفت: در دوره تابستان سعی کردیم با افزایش راندمان 
تا ۱۰۴ درصد، بخشی از کاهش تولید را جبران کنیم 
ولی متاسفانه با وجود اینکه از ۱۰ اردیبهشت تا پایان 
شهریور ماه ۱۴۰۲ بدون توقف با راندمان بالای ۱۰۲ 
درصد فعالیت کرده ایم، ولی نتوانســتیم کاهش تولید 

ناشی از قطعی گاز زمستانه را جبران کنیم.

بــه گفتــه میری لواســانی در دو ماه و نیم تابســتان 
امسال، تناژ محصول کمتری به بخش حمایتی داخلی 
اختصــاص یافــت و به همین دلیل دولت پذیرفت که 
بدهی سنوات سال ۱۳۹۸ تا سال ۱۴۰۱ که ۱۸ هزار 
میلیارد تومان است را در سامانه دولت به ثبت برساند.

وی در خصــوص دلایل عدم تحقق بودجه پیش بینی 
شــده شرکت در سال مالی ۱۴۰۲ اظهار کرد: در سال 
مالی ۱۴۰۲ قیمت اوره در بازار جهانی با کاهش ۳۷.۸ 
درصدی مواجه شــد و آمونیاک نیز ۴۰ درصد کاهش 
قیمت داشت، افزایش ۱۰۰ درصدی نرخ گاز سوخت 
و افزایــش نــرخ گاز خوراک از دیگر دلایل عدم تحقق 
بودجه پیش بینی شــده ســال مالی بود، با این وجود 
نرخ تسعیر ارز در شش ماهه دوم سال مالی یک مقدار 

به صورت های ریالی ما کمک کرد.
عضو انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پتروشــیمی 
چالش های عمده پیش رو را تاثیر پذیری بسیار بالا 
از قیمــت جهانی، محدودیت و قطع بخشــی از گاز 
ورودی در فصل زمستان، افزایش نرخ گاز خوراک از 
۵۰ هزار  به  ۷۰ هزار ریال، افزایش نرخ  گاز سوخت 
از ۲۰ هــزار بــه ۴۰ هزار ریــال، محدودیت ۲۰ روزه 
ذخیره سازی اوره  و عدم ایفای تعهدات وزارت جهاد 
کشــاورزی به شرکت عنوان و اظهار کرد: راه اندازی 
ســامانه یکپارچه بازرگانی، تاسیس شرکت اکتشاف 
و تولید جهت فعالیت در حوزه بالادستی نفت و گاز، 
موافقت با ســاخت انبار ۳۰ هزار تنی در مجتمع از 
جمله راهکارهای مدیریتی برای کاهش چالش های 

شرکت پتروشیمی پردیس است.

    دریچه

وزیر نیرو به منظور شــرکت در شــانزدهمین اجاس 
کمیســیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران 
و تاجیکســتان، دیروز  به دوشــنبه پایتخت کشــور 

تاجیکستان سفر کرد.
  علی اکبر محرابیان" وزیر نیرو و رئیس ایرانی کمیسیون 
همکاری هــای مشــترک ایــران و تاجیکســتان، روز  
پنجشــنبه به منظور شــرکت در شانزدهمین اجاس 
کمیســیون مشترک همکاری های اقتصادی، تجاری، 
فنــی و صنعتــی ایران و تاجیکســتان عازم دوشــنبه 
پایتخت جمهوری تاجیکســتان شد.اجاس شانزدهم 
همکاری های اقتصادی مشــترک ایران و تاجیکســتان در شــرایطی  از روز سه شنبه )پنجم دی( کار 
خود را آغاز کرده که برپایی نمایشــگاهی از دســتاوردهای صنایع پایه ایران با عنوان »ایران ســاخت« 
چاشنی این دوره از نشست های دو جانبه  شده است؛ در همین زمینه این اجاس طی سالیان متمادی 
در راســتای تقویت و توســعه ظرفیت ها و فعالیت های اقتصادی و همچنین نزدیکی هر چه بیشــتر دو 
همسایه فارسی زبان با اشتراکات فرهنگی فراوان و قدمت تاریخی بسیار برگزار شده است.این دور ه 
از اجاس مشــترک همکاری ها روز سه شــنبه توسط دبیران کمیسیون مشترک دو کشور افتتاح شد 
و امروز مراســم اختتامیه که شــامل امضا و مبادله ســند همکاری اســت، با حضور روسای کمیسیون 

مشترک )وزیر نیروی ایران و وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان( برگزار می شود.

به منظور شــرکت در کمیســیون همکاری های مشترک دو کشور؛

نیرو   وزیر 
شد تاجیکستان  عازم 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی:

از  پرهیز  پتروشیمی  هاب  سومین  گی   ویژ
است ارزش  زنجیره  تکمیل  و  فروشی  خام 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: 
الگوی توسعه صنعت پتروشیمی در مکران منطبق 
بر سیاســت پرهیز از خام فروشی و تکمیل زنجیره 

ارزش است.
 مرتضی شاهمیرزایی در بازدید از شهرک پتروشیمی 
مکــران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه امروز ۶۵ 
ســال از آغاز عملیات اجرایی نخستین پتروشیمی 
ایران در سال ۱۳۳۷ می گذرد، اظهار کرد: صنعتی 
که پیش از انقاب به طور کامل وابســته به خارج 
بود اما هم اکنون از ســوی متخصصان داخلی اداره 
می شــود.وی با تاکید بر اینکه ظرفیت ســالانه صنعت پتروشیمی ایران از حدود ۲.۵ میلیون 
تن در ســال ۱۳۵۷ تا پایان امســال از مرز ۹۵ میلیون تن عبور می کند، گفت: با بهره برداری 
از ان جی ال ۳۱۰۰ همه گازهای مشــعل غرب کارون از ســوی صنعت پتروشیمی جمع آوری 
می شود که متان آن به شبکه گاز سراسری و+C۲ آن به عنوان خوراک به واحدهای پتروشیمی 
تزریق می شود.شاهمیرزایی با بیان اینکه در پایان برنامه هشتم توسعه پتروشیمی مکران به 
حدود ۲۰ میلیارد یورو ســرمایه گذاری در این منطقه خواهیم رســید، اظهار کرد: واحدهای 
پایین دستی در مجاورت طرح های بالادستی در شهرک پتروشیمی مکران برنامه ریزی شده 

است تا محصول نهایی صنعت پتروشیمی به بازار عرضه شود.

نفت    و انرژی

مدیــر منطقــه آزادگان و جفیر از آغاز عملیات 
روی خط لوله ۲۸ اینچ واحد فرآورش مرکزی 
میدان آزادگان جنوبی خبر داد و گفت: از جمله 
مزایای این طرح جداســازی نفت فوق سنگین 
میدان آزادگان جنوبی از نفت فوق سبک میدان 

سپهر و جفیر است.
 رضــا جعفری با اعام خبر آغاز انجام عملیات 
ویــژه روی خط لولــه ۲۸ اینچ واحد فرآورش 
مرکزی میدان آزادگان جنوبی، اظهار کرد: این 

 )Split tee عملیات ویژه برای نصب سه راهی دو تکه )اسپلیت تی
روی خط ۱۶ اینچ دستگاه فرآورش سیار )Skid Mounted( خواهد 
 )hot tap بود و پس از انجام آن، عملیات انشعاب گیری گرم )هات تپ
روی خط ۱۶ اینچ آغاز خواهد شد. وی هدف از انجام این عملیات 

را اتصــال خط لوله جریانی ۱۶ اینچ دســتگاه 
فرآورش سیار به خط لوله جدید ۲۸ اینچ واحد 
فراورش مرکزی میدان آزادگان جنوبی  دانست 
و افزود: از جمله مزایای این طرح جداســازی 
نفت فوق ســنگین میــدان آزادگان جنوبی از 
نفت فوق ســبک میدان سپهر و جفیر است که 
هم اکنون در کارخانه فرآورشــی غرب کارون 
ازســوی یک خط ۳۰ اینچ به تلمبه خانه غرب 
کارون هدایت می شود.مدیر منطقه آزادگان و 
جفیر ادامه داد: این خط لوله تا زمان راه اندازی کارخانه فرآورشی 
واحد فرآورش مرکزی بدون اســتفاده بوده که با این عملیات در 
عمل شــرایط انتقال حجم زیادی از نفت با مشــخصات )اسپک( 

مطلوب به تلمبه خانه غرب کارون فراهم خواهد شد.

انجام عملیات ویژه واحد فرآورش مرکزی میدان آزادگان جنوبی

مدیرعامل شــرکت مهندســی و ساخت تأسیسات دریایی با 
اشــاره به ظرفیت مطلوب این شــرکت در اجرای طرح و 

پروژه های پیمانکاری، گفت: در زمینه ساخت تجهیزات 
مختلف و صدور خدمات فنی و مهندسی به خصوص 

پایانه های شناور آمادگی همکاری با عراق را داریم.
 حسین شیوا روز پنجشنبه )هفتم دی ماه( در نشست 
هیئت هــای ایرانــی و عراقی به ریاســت وحیدرضا 

زیدی فرد، معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش 
و فنــاوری و  باســم محمد خضیــر، معاون وزیر نفت عراق 

در امور اســتخراج  در مرکز همایش های بین المللی تخصصی 
شــرکت ملی نفت ایران )باشــگاه کوشــک( ضمن تشــریح ظرفیت های 
شــرکت مهندســی و ساخت تأسیسات دریایی اظهار کرد: بر اساس موضع 

جمهوری اســامی ایــران مبنی بر آمادگی برای توســعه 
بخش های بالادســت و پایین دست صنعت نفت عراق، 
شرکت مهندســی و ساخت تأسیسات دریایی ایران 
هم به عنوان بزرگ ترین پیمانکار حوزه مهندســی 
و ســاخت صنعت نفت، آمادگی دارد در پروژه های 
صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی این کشــور همسایه 
مشارکت کند. وی با اشاره به ظرفیت مطلوب  شرکت 
مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی در اجرای طرح و 
پروژه های پیمانکاری با دعوت از هیئت عراقی برای بازدید 
از یاردهای صنعتی این شــرکت در خرمشــهر، افزود: در زمینه 
ساخت تجهیزات مختلف و صدور خدمات فنی و مهندسی به ویژه پایانه های 

شناور آمادگی همکاری داریم.

نشست هیئت های ایرانی و عراقی برای پیگیری توافق های وزیران نفت ایران و عراق؛

تأسیسات دریایی پیشگام صدور خدمات فنی و مهندسی به عراق می شود

معــاون توســعه روســتایی و مناطــق محــروم 
ریاســت جمهوری گفت: فعالیت های مســئولیت 
اجتماعی شــرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد 
ســرخس در حــوزه توانمندســازی و حمایــت از 

فعالیت های نوآورانه ستودنی و الگوبرداری است.
سید امیرحسین مدنی   در جریان سفر به شهرستان 
ســرخس، از مرکز رشــد و نوآوری شرکت پالایش 
گاز شهید هاشمی نژاد بازدید و از نزدیک در جریان 
فعالیت های شرکت های دانش بنیان و کارآفرین قرار 

گرفت.وی همچنین در این ســفر ضمن بازدید با کارآفرینان این مرکز 
گفت وگو کرد و قول اعطای تسهیات موردنیاز کسب وکارهای این مرکز را 
داد.مدنی تأکید کرد: موضوع مهم مسئولیت  اجتماعی تزریق پول نیست؛ 
بلکه همین مرکز رشد و توانمند کردن جامعه عین مسئولیت اجتماعی 

اســت.معاون توسعه روســتایی و مناطق محروم 
رئیستجمهوری تصریح کرد: فعالیت های مسئولیت 
اجتماعی شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد در 
حوزه توانمندســازی جامعــه پیرامون و حمایت از 
ایده ها و فعالیت های نوآورانه به ویژه در مرکز رشــد 
نوآوری این شــرکت ســتودنی و الگوبرداری است. 
در حاشــیه این بازدیــد، یحیی فیضی، مدیرعامل 
شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد هم با معاون 
توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری 
گفت وگو و اقدام ها و فعالیت های پالایشــگاه در حوزه اقتصاد مقاومتی، 
مسئولیت  اجتماعی در شهرستان و حمایت از شرکت های دانش بنیان 
و جوانان نخبه شهرســتان در مرکز رشــد و نوآوری را تشــریح و بر تعهد 
این شرکت در حوزه حمایت از جوانان و کارآفرینان منطقه تأکید کرد.

فعالیت های   پالایشگاه گاز هاشمی نژاد قابل الگوبرداری است

رئیــس اچ اس ئی شــرکت نفت مناطــق مرکزی گفت: 
دستیابی به تولید مستمر در شرایط ایمن و رعایت 

حوزه هــای پنج گانه اچ اس ئی، پدافند غیرعامل و 
کارگروه بحران قابل دسترسی و تحقق است.

آرش قشقایی درباره اهداف و انتظارهای برگزاری 
هشتمین گردهمایی تخصصی رؤسای اچ اس ئی، 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شــرکت ملی 

نفت ایران، اظهار کرد: هدف از این همایش بیان و 
اشــتراک دیدگاه شرکت ها درباره غلبه بر چالش های 

موجــود در صنعــت نفت در پنج حوزه ســامت، ایمنی، 
محیط زیســت، پدافند غیرعامل و کمیته بحران به منظور رسیدن به 
تولید مســتمر در شــرایط ایمن تعریف شــده است.وی افزود: در این 

همایش دو روزه، شرکت های تابعه ملی نفت ایران بنا به 
ماهیت، ساختار و مأموریت سازمانی و جغرافیای حوزه 
کاری خود به بیان چالش ها و کمبودهای خود در 
بخش اچ اس ئی می پردازند و با تشریک مســاعی 
و اســتفاده از ظرفیت های خــود و با بهره گیری 
از توانمندی شــرکت های دانش بنیان برای رفع 
مشــکات، برنامه ریــزی و اقــدام لازم را به عمل 
می آورند.رئیــس اچ اس ئــی شــرکت نفت مناطق 
مرکــزی اولویت و نگاه اچ اس ئی را تمرکز بر اقدام های 
کنترلی و پیشگیرانه برشمرد و تصریح کرد: اولویت در همه 
مراحــل اعــم از طراحی، اجرا و راه اندازی تا بهره برداری رعایت دو گام 

اقدام های پیشگیرانه و واکنشی خاصه می شود.

رئیس اچ اس ئی شرکت نفت مناطق مرکزی:

تولید مستمر در شرایط ایمن محقق می شود

عضو انجمن کارفرمایان صنعت پتروشیمی عنوان کرد:

محصولات پتروشیمی ایرانی در بازار اروپا، آفریقا و آمریکای جنوبی
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توضیحات رئیس سازمان حج و زیارت:

سود سپرده عمره چگونه محاسبه شد؟
رئیس ســازمان حج و زیارت درباره نحوه 
محاســبه سود ســپرده عمره و اختاف 
قیمت آن با هزینه تمام شــدۀ این ســفر، 

توضیحاتی داد.
ســیدعباس حســینی درباره اختاف زیاد 
هزینه تمام شــدۀ سفر عمره، که از حدود ۴۰ 
تا ۴۴ میلیون تومان اعام شد، از مبلغ سپرده 

عمره، اظهار کرد: مردم با شرایط جامعه شاید انتظار داشتند قیمت سفر عمره 
پایین تر باشد و یا شاید با محاسباتی که درباره سپرده گذاری داشتند تصور 
مردم چنین بود. به هر حال ســازمان حج و زیارت تمام تاش خود را کرد تا 
مدیریت هزینه داشته باشد. قبل از رقم خوردن عمره، قیمت هایی که از سوی 
بخشی خصوصی در فضای مجازی اعام شده بود حدود ۸۷ میلیون تومان 
یا ۹۵۰ دلار بود، درحالی که هزینه عمره از سوی سازمان حج و زیارت عما 
نصف آن قیمت است. حسینی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، 
درحالی که اشاره کرد هزینه سفر عمره در آخرین سالی که اجرا شد )۱۳۹۴( 
حدود دو میلیون و ۴۰۰ هزار تومان بود، درباره اختاف قیمت آن با گذشت 
هشــت ســال وقفه، گفت: این موضوع چندان به نرخ خدمات در عربســتان 
برنمی گردد، نرخ  خدمات تکلیفی در این کشور نهایت تا ۱۵ درصد افزایش 
داشته باشد. مساله تغییرات و نوسانات نرخ ارز در داخل کشور است.   او در 
پاسخ به این پرسش که هزینه سفر عمره که از ۴۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تا ۴۴ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان اعام شــده اســت، چه خدماتی را در برمی گیرد، 
اظهار کرد: مدت سفر عمره مفرده ۱۰ روز درنظر گرفته شده است و هزینه 
اعام شــده خدمات از فرودگاه تا فرودگاه را دربر می گیرد. حســینی افزود: 
هزینه های ارزی عمره برای هر زائر از ۶۵۰ تا ۷۵۰ دلار اســت، که شــامل 
اســکان، تغذیه، حمل و نقل خدمات فرودگاهی، بهداشــت و درمان می شود. 
بخشی از هزینه های این سفر ریالی است، که حدود ۱۲ میلیون تومان است 

و به آن هزینه های ارزی اضافه می شود. 

    روزنه

قابلیت های صادراتی شرکت های دانش بنیان 
مورد ارزیابی قرار می گیرد و برای آنها مشخص 
می کند رقبای آنها کدام کشورها هستند و یا 
اینکه آیا با وارد شــدن به بازارهای جدید به 

دره مرگ سقوط می کنند یا خیر.
 IHTECC باشگاه شرکت های صادراتی دانش بنیان 
با ماموریت ارتقای برند ملی در بازارهای بین المللی 
راه اندازی شــد. این باشگاه تحت حمایت کریدور 
خدمات فناوری تا بازار، مرکز تعامات بین المللی 
علــم و فناوری معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری و کریدور صادرات 

به ارائه خدمات ارزیابی صادرات می پردازد.
شــرکت های دانش بنیــان و فنــاور بــرای ورود 
بــه بازارهــای بین المللی پیش از هــر چیز باید 
چالش های بازار را بشناســند و از روش های حل 
 Export آنها اگاه شــوند. فرآیند ارزیابی صادراتی
 ERA یــا بــه اختصار Readiness Assessment
این مســیر را به طور تخصصی برای شــرکت ها 

می پیماید.
از این رو در ERA فهرســتی از زیرســاخت ها و 
شــاخص های مورد نیاز برای صادرات و رشــد 
در بــازار بین الملــل برای شــرکت ها به صورت 
اختصاصی مشــخص شــده است. این فهرست 
مهمترین سند موردنیاز شرکت ها برای انتخاب 
اســتراتژی فروش به شــمار می رود، چرا که در 

فرایند ERA رقبای شــرکت های فعال در بازار را 
نشان می دهد و حتی می تواند تشخیص دهد که 
ورود شرکت به بازارهای جدید منجر به سقوط 

در دره مرگ می شود یا خیر.
ورود شــرکت ها به فرآیند ارزیابی، شــرط استفاده 
از تمام انواع خدمات توســعه صادرات شرکت های 
دانش بنیان تحت حمایت دفتر توسعه کسب و کار 
بین الملــل مرکز تعامات بین المللی علم و فناوری 
اســت؛ از این رو شرکت هایی که متقاضی استفاده 
از این خدمات هســتند، باید با اســتفاده از درگاه 
IHTECC در باشــگاه ثبت نام کنند و مورد ارزیابی 

قرار گیرند. همچنین شــرکت هایی که پیش از این 
ارزیابی شده و از حمایت ها برخوردار شده اند، نیز باید 
اطاعات خود را در همین سامانه به روز رسانی کنند.

شــرکت هایی که اقدام به ثبت یا به روز رســانی 
اطاعات خود روی سایت رسمی ارزیابی صادراتی 
نکنند، از حضور در گردهمایی باشگاه و استفاده از 

خدمات IHTECC محروم خواهند شد.
فرآیند ارزیابی در باشــگاه شرکت های صادراتی 
دانش بنیــان یک فرآیند تخصصی اســت و باید 
توســط کارشناســان ارزیاب انجام شود. باشگاه 
شــرکت های صادراتی دانش بنیــان IHTECC با 

بررســی و مطالعه مدل های ارزیابی روز دنیا، یک 
مدل جامع ارزیابی صادراتی ایجاد کرده و اقدام به 
ارزیابی صادراتی شرکت های دانش بنیان می کند.

ارزیابی صادراتی یکی از ســه ماموریت مهم این 
باشــگاه در راســتای ارتقای برند ملی در ســطح 
بین الملل است. همچنین جهت اعطای حمایت ها 
به شرکت های دانش بنیان به صورت هدفمند، نیاز 
به تشخیص ســطح صادراتی شرکت هاست. این 
سطح با ارزیابی صادراتی ERA مشخص می شود 
کــه در چهار بخش »تجزیه و تحلیل شــرکت«، 
»تجزیه و تحلیل مشــتریان«، »تجزیه و تحلیل 
رقبا« و »تجزیه و تحلیل محیط« انجام می شود.

فرآیند ارزیابی برای شــرکت های دانش بنیان، به 
صورت رایگان انجام می شود و کمترین دستاورد 
آن برای شــرکت ها مشــخص شدن نقاط ضعف 
و قوت شــرکت جهت شــروع صادرات است. پس 
از اتمــام فرآیند ارزیابی، شــرکت ها در گروه های 
»پنج ســتاره«، »چهار ســتاره«، »سه ستاره«، 
»دو ستاره«»و »مستعد صادراتی« تقسیم بندی 
می شوند. شرکت های ارزیابی شده بر اساس امتیاز 
کســب شــده، می توانند از حمایت های معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان بهره مند شوند. 
این حمایت ها در جهت توانمندســازی صادراتی 

شرکت ها به آنها اعطا می شود.

اجتماعی

سیگارهای الکترونیکی ابتدا به عنوان ابزاری برای کمک به 
ترک ســیگار معرفی شــدند اما حالا با گذشت چند سال از 
عرضه این محصولات و فراگیری گسترده آنها میان کودکان 
و نوجوانان به ویژه در اروپا و آمریکا، کارشناسان »سازمان 
جهانی بهداشت« نسبت به آسیب های ج+بران ناپذیری که 
این وســیله بر سامت مصرف کنندگان می گذارد، هشدار 
می دهند و خواســتار اقدام فوری برای کنترل اســتفاده از 

آن شده اند.

 ســازمان جهانی بهداشت )WHO( در پایگاه اطاع رسانی 
خود در خصوص مضرات استفاده از این وسیله تاکید کرده 
است: سیگارهای الکترونیکی در ابتدا به عنوان ابزاری برای 
ترک ســیگار و ســایر محصولات دخانی معرفی شدند اما 
تحقیقات مختلف و ادامه دار نشــان می دهد که ویپ ها و 
پادها برای ترک مصرف دخانیات موثر نیستند و درعوض، 
شــواهد نگران کننده ای در مورد اثــرات نامطلوب آنها بر 
ســامت مصرف کنندگان به دســت آمده است. در حال 

حاضر فروش و عرضه سیگارهای الکترونیکی در بازار آزاد 
مجاز شناخته می شود و این وسیله در بسیاری از کشورها 
به صورت گسترده ای در دسترس جوانان قرار گرفته است. 
البته ۳۴ کشــور در جهان، فروش سیگارهای الکترونیکی 
را ممنوع اعام کرده اند اما در مقابل ۸۸ کشور دیگر جهان 
»حداقل سن مصرف« برای خرید سیگارهای الکترونیکی 
ندارند و ۷۴ کشور دیگر نیز هیچ مقرراتی برای عرضه این 

محصولات وضع نکرده اند.

ضرورت اقدام فوری برای حفاظت از کودکان و نوجوانان در برابر سیگارهای الکترونیکی

وزیر بهداشت از غربالگری بیش از ۲۷ میلیون نفر از جمعیت بالاتر از ۱۸ سال کشور در پویش ملی 
سلامت خبر داد و یادآور شد: اصل کلی و مهم در تامین سلامت، خودمراقبتی است. وضعیت تغذیه به 
ویژه از حیث مصرف غذاهای فرنگی مانند فست فودها با چربی و نمک بالا و همچنین تحرک بدنی، 
مناسب نیست که با انجام طرح هایی مانند پویش ملی سلامت و برنامه ملی سلامت خانواده می توان 

از عوارض این عوامل زمینه ساز بیماری های مختلف، پیشگیری کرد.
 دکتر بهرام عین اللهی در حاشیه افتتاح مجتمع آموزشی، بهداشتی و درمانی زنده یاد علیزاده گناباد با 
اشاره به توجه کمتر شهرنشینان به سلامت خود، گفت: وقتی بیماری هایی مانند سکته های قلبی و 
مغزی حادث می شود، درمان بیماریها اهمیت پیدا می کند؛  در حالی که با رعایت اصول ساده بهداشتی 
می توان از بسیاری از بیماریها و عوارض آن ، پیشگیری کرد.وی با بیان اینکه امروزه حدود سه چهارم 
مردم کشورمان شهرنشین هستند، خاطرنشان کرد: با توسعه شهرنشینی، توجه افراد به سلامتشان 
کاهش یافته و وزارت بهداشت برای سنجش ســلامت مردم، پویش ملی سلامت را از ۲۰ آبان در 
سراسر کشور به صورت خوداظهاری و  پذیرش مراجعات حضوری آغاز کرده که طی آن  سلامت 

مردم به ویژه در زمینه پرفشاری خون و دیابت، ارزیابی می شود. 

وزیر بهداشت:تهدید کاهش نرخ رشد 
جمعیت، از بزرگترین تهدیدهاست

      کاریکاتور

      کوتاه از جامعه

وزیــر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه 
مولدسازی، بسیاری از مشکات آموزش 

و پــرورش را رفع می کند، گفت: 
آمــوزش و پــرورش قوی 

ضامن آینــده مطلوب 
است.

رضامــراد صحرایی 
در نشست صمیمانه 
بــا اعضای شــورای 

معاونــان و مدیــران 
و روســای آمــوزش و 

پــرورش شهرســتان ها و 
مناطق اســتان کرمــان گفت: 

کمبود معلم و فضای آموزشی، پست های 
ترکیبــی، مشــکل مالی، مســائل کان 
تعمیــرات و تجهیــزات و... در آموزش و 

پرورش از گذشته تاکنون بوده است.
وی افزود: بسیاری از مشکات آموزش و 
پرورش در درون مجموعه حل می شــوند 
و نبایــد دنبــال راه حل از بیرون بگردیم، 
پیــش فرض مــا باید این باشــد که منِ 
مدیــر و رئیس بایــد خودم به دنبال حل 
همه این مشــکات باشم. وزیر آموزش و 
پرورش اظهارکرد: حل مشکات آموزش 

و پــرورش نیاز به یک بلوغ مدیریتی دارد 
نه بلوغ شخص مدیر بلکه بلوغ اجتماعی و 
سازمانی، آموزش و پرورش قوی 
ضامن آینده مطلوب است، 
معیارهــای جــاری ما 
از مشکات  بسیاری 
را حــل نمی کنــد، 
مسائل را باید عمقی 
نگریست، از ظرفیت 
می تــوان  شــوراها 
بــرای رفع مشــکات 
بهــره بــرد و بســیاری از 
مشــکات آموزش و پرورش با 
مولدسازی حل می شود. صحرایی با بیان 
اینکه کیفیت آموزشی مهم ترین چالش 
ماســت، گفت: ما هم کار فرهنگی داریم 
و هــم خدمــت فرهنگــی، اردو، کانون، 
کتاب، مربی، مشاوره همه این ها خدمات 
فرهنگی هستند نه کار اصیل فرهنگی. بر 
اساس اعام روابط عمومی وزارت آموزش 
و پــرورش، وی تصریح کرد: رتبه بندی با 
هدف ارتقای کیفیت آموزشــی اجرا شد، 
معتقدیم اگر حال معلم خوب باشد حال 

آموزش و پرورش خوب می شود.

وزیر آموزش و پرورش: 

 اگر حال معلم خوب باشد
 حال آموزش و پرورش خوب می شود

وزیــر ارتباطات و فناوری اطاعات با 
اشــاره به برنامه ریزی برای حل شدن 

مشــکل دکل های مخابرات 
در  تلفن های همــراه  و 

تهران، گفت: هیبت 
دکل ترسناک است 
ولی ضــرر آنها به 
تلفن همراه  اندازه 

نیست.
عیســی زارع پور در 

حاشــیه جلسه دولت 
درباره قطع شــدن برخی 

دکل های تلفن های همراه در 
تهران، اظهار کرد: یک مســاله ای که 
در تهران و برخی کان شــهرها داریم 
این اســت که برخی BTS و ســاتهای 
اپرتورهــای همراه که عموما در فضای 
عمومــی و وپارک ها نصب شــده اند با 
حکم ماده ۱۰۰  مواجه شده و تخریب 
شــده  یا خاموش شــوند. با همراهی 
خوب شــهردار تهران در هفته گذشته 
جلسه با اپراتورها برگزار شده و تصمیم 
گیری شــده که مشــکل حل شود وی 
ادامه داد: قریب به هزار سایت مشمول 

حکم ماده ۱۰۰ شده بود که با همراهی 
شــهردار تهران، مساله آنها حل شده و 
امیدواریم در آینده سازوکاری 
در نظــر گرفته شــود که 
چنین مشکلی بوجود 
نیاید. منافع BTS ها 
به مردم می رســد 
و نبایــد صرفا نگاه 
اقتصادی داشــت. 
وزیر ارتباطات درباره 
زمان حل شــدن این 
مشــکل، بیان کرد: زمان 
بندی انجام شــده و اپراتورها 
بایــد جرایمــی را پرداخت کنند. البته 
بحــث ممانعت مردم از نصب دکل ها  و 
BTS هــا در مجاورت منازل خود یکی 
از موانع توســعه شبکه همراه است که 
بارها گفته ام این ها ضرر ندارند و مدام 
این هــا را پایش و اندازه گیری می کنیم 
و بــه مراتب پایین تر از اســتاندارهای 
بین المللی اســت و خیال مردم راحت 
باشد. هیبت دکل ترسناک است و من 
این را قبول دارم ولی ضرر آنها به اندازه 

گوشی نیست.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

اندازه به  مخابرات  دکل های   ضرر 
نیست تلفن همراه   

وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر 
ضرورت جوانی جمعیت گفت: جمعیت یکی 

از بزرگ ترین و مهم ترین مؤلفه های 
اقتدار و امنیت هر کشور است 

و برای دفاع از عزت و اقتدار 
ایران اســامی نیازمند 

جمعیت هستیم.
سید صولت مرتضوی 
در دومیــن نشســت 

قرارگاه جوانی جمعیت 
وزارتخانه تعــاون، کار و 

رفــاه اجتماعــی، ضمن ابراز 
خرســندی از برگزاری این نشست، 

آن را خوشحال کننده و امیدوارکننده عنوان 
کرد و گفت: خوشحال کننده از این جهت که 
خوشبختانه در قرارگاه جوانی جمعیت وزارت 
تعاون اقدامات بسیار خوبی انجام شده است و 
امیدوارکننده از این جهت که اراده های قوی 
و پولادیــن پای این کار هســتند.وی ضمن 
تأکیــد بر اهمیت موضــوع جوانی جمعیت، 
تبییــن نقــش جمعیت در اقتدار و توســعه 
کشــور برای آحاد مختلف جامعه را ضروری 
دانســت و از تمامی سازمان های زیرمجموعه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواســت 

در راســتای تکلیفی که مقام معظم رهبری 
کرده است و استفاده از توفیق و مِکنت خدمت 
بــه مردم، ظرفیت های خود را برای 
تبیین جمعیت و گســترش 
جوانی جمعیت در حوزه 
جامعه هدف خود بسیج 
کرده و بــه کار گیرند.

همچنین  مرتضــوی 
مســئولیت اجتماعی 
در ایــن حــوزه را مهم 
خواند و گفت: مسئولیت 
شــرکت های  اجتماعــی 
وابسته، باید در مسیر کمک به جوانی 
جمعیت نیز هزینه شــود. وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی همچنین برگزاری »جشنواره 
جوانی جمعیت« در ســطح اســتانی و ملیّ را 
ضــروری خواند و تأکید کــرد: در این زمینه 
باید مشوق هایی در نظر گرفته شود.وی اجرای 
طرح هایی همچــون طرح حمایت از مادران 
باردار و شــیرده و کالابــرگ الکترونیک را از 
جملــه اقدامات در راســتای حمایت از طرح 
جوانی جمعیت اعام و خاطرنشان کرد: برای 
حمایت از جوانی جمعیت باید مشــوق های 

هدفمند در نظر گرفته شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

برای جوانی جمعیت باید مشوق های 
هدفمند در نظر گرفته شود

از سوی باشگاه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی ریاست جمهوری انجام شد؛

ارزیابی رایگان قابلیت صادراتی دانش بنیان ها برای ورود به بازارهای بین الملل

آگهی مفقودی
سند تراکتور – کشاورزی سیستم ITM مدل 1400 به رنگ 
قرمز – روغنی به شماره موتور  MT4AW5651J به شماره 
شاســی N3HKTAD6CMFX00280  به شــماره پلاک 
ایران 98 – 572  ک 19 به نام عباس یوســفی راد به شماره 
ملی 4529965066 مفقود گردیده و  از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.
ایلام

آگهی مفقودی
همه مدارک شــامل ســند )برگ ســفید( ، شناســنامه )برگ سبز( 
و کارت ســوخت و بیمه نامه و کارت خودرو   وانت سیســتم پیکان 
تیپ 1600i  مدل 1386 به رنگ ســفید – روغنی به شماره موتور 
11486024176 به شــماره شاســی 31008478  به شماره پلاک 
ایران 29 – 385 ج 21 به نام سجاد رستمی فرزند علی میرزا متولد 
1368 به شــماره ملی 3320005405 مفقــود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.
ایلام
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عباسی:

  رایزنی دبیر باعث حضور مصلایی پور 
در اتحادیه جهانی شد

داور المپیکی ایران تاکید کرد که علیرضا 
دبیر با رایزنی های خود با رییس اتحادیه 
جهانی کشــتی زمینه حضور نماینده 
داوری ایــران در کمیســیون داوران 

اتحادیه جهانی را فراهم کرد.
ســعید عباســی، داور المپیکی کشتی  

ایران درباره انتقادهای تند برخی مربیان 
و کشــتی گیران به قضــاوت داوران در 
مســابقات کشــتی فرنگی قهرمانی کشــور به عنوان مرحله نخست 
انتخابی تیم ملی گفت: داوری این رقابت ها در مجموع خوب بود هر 
چند ممکن اســت ضعف هایی نیز از نظر داوری در برخی مبارزه ها 
وجود داشــته باشــد. نکته مهم این است که به هر حال ممکن است 
یک داور نیز همانند هر انســانی در کار خود دچار اشــتباه شود اما به 

طور حتم این اشتباه عمدی نیست.
او درباره کشتی هایی که به دلیل انتقاد تند مربیانی همچون سعید 
عبدولی، عادل بالی تبار جنجالی شــد، خاطرنشــان کرد: بررســی 
ویدیویی قضاوت داوران ما نشــان داد تصمیم آنها در این مبارزه ها 
درست بوده اما متاسفانه برخی مربیان ما به دلیل داشتن اطاعات کم 
و ناقص نسبت به قوانین روز داوری جهان، در تحلیل های خود دچار 
اشتباه می شوند و با شکست کشتی گیرانشان بعضا انتقادات تندی را 
نسبت به قشر زحمتکش داوری کشتی ایران مطرح می کنند. در قانون 
نحوه اعتراض مربیان به تصمیمات داوری تعیین شده اما متاسفانه 
چهره ای مثل عادل بالی تبار که مربی تیم ملی بوده و در مسابفات 
جهانی حضور داشــته با به کار بردن الفاظی ناشایســت و با جنجال 
اعتراض خود را بیان کرد که همین موضوع باعث شد جو سالن شدیدا 
متنشج شود.داور المپیکی کشتی ایران ادامه داد: همچنین در فینال 
وزن ۸۲ کیلوگرم که آقای حزینی نسبت به داوری انتقاد داشت، نابجا 
بود چرا که کشتی گیر او دو مرتبه دستش با پای حریف درگیر شد و 
به همین علت طبق قوانین بازنده اعام شد. البته متاسفانه دستگاه 
ویدیویی به علت نقص فنی خاموش شــده بود اما قطعا اگر بررســی 
ویدویی نیز انجام می شد همین تصمیم اتخاذ می شد چرا که اجرای 
خطا محرز بود. عباسی تصریح کرد: مثا آقای عبدولی متاسفانه چون 
با قوانین روز داوری آشنا نیست در اعتراض خود عنوان می کرد چرا 
رییس تشــک داور وســط و قاضی را صدا کرده و با آنها مشــورت می 
کند، در حالی که یکی از وظایف قانونی رییس تشــک همین اســت 
که مشورت کند و رای نهایی را صادر کند. وقتی رای اعام می شود 
مربی می تواند چلنج کند یا می گفت چرا رییس تشک برای هیات 
ژوری توضیح می دهد؟ در حالی که این موضوع نیز از وظایف قانونی 
رییس تشک است. با جار و جنجال مطمئنا رای داوران تعییری نمی 

کند و هیچ تاثیری بر قضاوت داوران ما نخواهد داشت.

قراردادهای جدید خط اعتباری برای 
ایران استارت خورد

در حالی کــه در ســال های گذشــته 
به دنبال تحریم هــای ترامپ در آمریکا، 
فرصت گشــایش ال ســی خارج از کشور 
بــرای ایران از دســت رفتــه بود، اکنون 
در چارچــوب توافق نامــه تجارت آزاد با 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا، اولین ال سی 
شــبکه بانکی ایران در روسیه ایجاد شده 

که می تواند زمینه این امر را با دیگر کشورها فراهم کند.
 محمدرضا فرزین - رئیس کل بانک مرکزی ایران - روز گذشته با هدف 
افزایــش همکاری هــای پولی و بانکی و تقویت مناســبات در چارچوب 
توافقنامه تجارت آزاد میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا، به روسیه 
ســفر کرد.به دنبال رایزنی ها و عملیاتی ســازی بسترهای پولی و بانکی و 
مذاکرات فنی بانک مرکزی، اولین ال سی شبکه بانکی ایران در خارج از 
کشور در روسیه توسط بانک سپه گشایش شد؛ ارزش این LC که از امروز 
مورد استفاده قرار گرفته، برای شروع مبلغ ۱۷ میلیون یورو است و با شرط 
پرداخت مدت دار جهت واردات استفاده می شود. همچنین در جلسه ای 
با حضور فرزین و مدیران بانک ازبر روســیه و بانک ملی ایران، یک خط 
اعتباری به ارزش ۶.۵ میلیارد روبل برای واردات کالاهای اساسی از روسیه 
برای ایران ایجاد شــد.این گشــایش اعتباری اولین گام مهم در راستای 
توسعه همکاری ایران و روسیه بعد از امضای تجارت آزاد با اوراسیاست؛ 
در حالی که در سال های گذشته و به دنبال تحریم های ترامپ در آمریکا، 

فرصت گشایش ال سی خارج از کشور برای ایران از دست رفته بود.
چرا گشایش خط اعتباری اهمیت دارد؟   

اعتبار اسنادی روشی برای تضمین پرداخت بهای کالا و خدمات است که 
به موجب آن، بانک تعهد می کند مبلغ معینی به فروشنده کالا یا خدمات 
پرداخت کند؛ اما چرا گشایش خط اعتباری اهمیت دارد؟ زمانی که اخبار 
برجام و توافق ایران و آمریکا مطرح بود، گشــایش خط اعتباری یکی از 
روش های تامین اعتبار برای پروژه های اقتصادی در نظر گرفته می شد؛ 
هرچند به دنبال خروج آمریکا از برجام و شــدت گرفتن تحریم ها علیه 
ایران، این فرصت تا امروز برای ایران میســر نبود و به همین دلیل اســت 

که ایجاد یک خط اعتباری جدید برای ایران اهمیت دارد.
در واقع به گفته کارشناســان، لازمه اجرای پروژه های بزرگ اقتصادی 
در ایران، گشایش خط اعتباری فاینانس است، بنابراین کشورهایی که 
قصد انجام پروژه های عظیم اقتصادی در ایران را دارند، باید نســبت به 
گشایش خط اعتباری فاینانس اقدام کنند.در عین حال به گفته جلیل 
جالی فر - فعال اقتصادی در بازار روسیه - در حالی که یکی از مشکاتی 
که در تجارت با روسیه داشته ایم نحوه پرداخت و تسویه مالی بود، اکنون با 
وجود بانک ها و همکاری بانکی و گشایش های LC، گردش مالی به گونه ای 
خواهد شــد که به جای گردش اســکناس یا حواله، اسناد اعتباری تبادل 
می شــود. یعنی به واســطه بانک های دو طرف، اعتماد متقابل به وجود 
می آید و این موضوع تاثیر گسترده ای در تجارت خواهد داشت، به طوری 

که یک جهش بزرگ در تجارت با روسیه به وجود خواهد آمد.
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دایی در بین ۵ اسطوره جام ملت های آسیا

شــهریار فوتبال ایران از ســوی سایت AFC در بین اسطوره های 
جام ملت های آسیا قرار گرفت.

جام ملت های آســیا به زودی در کشــور قطر  وارد هجدهمین دوره 
خود می شود. این رقابت ها زمینه مناسبی را برای بسیاری از بازیکنان 
فراهم کرده اســت تا نام خود را در تاریخ فوتبال آســیا بنویســند. در 
طول تاریخ ۶۷ ساله مسابقات، اسطوره هایی بودند که با درخشش 

توانستند خودشان را از سایر بازیکنان متمایز کنند. 
علی دایی   

علی دایی تخیل نسلی از هواداران ایران را با کارهایش در سطح 
قاره برای تیم ملی به تســخیر خود درآورد. در ابتدای ســال ۹۶، 
علی دایی ۲۷ ســاله تنها ۷ گل برای ایران به ثمر رســانده بود اما 
رقابت های مقدماتی جام ملت های آسیا ۱۹۹۶ او را به مهاجمی 
تبدیل کرد که یک دهه بعد با رکورد ۱۰۹ گل ملی کفش هایش 

را آویزان کرد و به فوتبالش پایان داد.
دایی مســابقات مقدماتی را با ۱۲ گل به پایان رســاند و ســپس 
در هر ســه بازی مرحله گروهی گلزنی کرد. اوج درخشــش او در 
مرحلــه یــک چهارم نهایی بود کــه دایی بهترین نمایش خود را 
برابر کره به نمایش گذاشــت. ایران و کره در ۲۴ دقیقه مانده به 
پایان بازی،  ۲ بر ۲ مســاوی بودند که دایی گل برتری ایران را 
ثبت کرد. او ســپس یکی از بهترین گل های جام ملت های آســیا 

را به ثمر رساند.
 دایــی در دقیقــه ۸۳ هت تریک کرد و با چهارمین گلش از روی 
نقطــه پنالتــی، پیروزی ۶ بر ۲ ایــران را قطعی کرد. تیم ملی در 

نیمه نهایی در ضربات پنالتی به عربستان باخت.
 اگرچــه دایــی در ســال های ۲۰۰۰ و ۲۰۰۴ به عنوان کاپیتان 
کشــورش در هر دوره ۳ گل به ثمر رســاند اما شــکی نیست که 
بهتریــن گلــزن تاریخ جام ملت های آســیا با ۱۴ گل، اثری محو 

نشدنی در این رقابت ها از خود بر جای گذاشته است.
دیگر اسطوره ها   

شونسوکه ناکامورا - ژاپن
یونس محمود - عراق

صالح النعیمه - عربستان
تیم کیهیل - استرالیا
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کارشناس اقتصادی:

 بانک مرکزی با اجرای سیاست تثبیت
بازار ارز را کنترل کرد

کارشــناس اقتصادی گفت: سیاســت 
تثبیت ارزی، سیاســت مثبتی است که 
بانک مرکزی با  اجرای آن موفق به کنترل 
نرخ ارز شد، در حالی که در مدیریت های 

پیش از آن کنترلی بر این بازار نبود.
 در ســنوات گذشــته با نزدیک شدن به 
ژانویه و تعطیات کریسمس تقاضا برای 

دلار افزایش می یافت نرخ دلار در بازار آزاد صعودی می شد اما امسال 
شرایط به گونه دیگری پیش رفته است و شنیده ها حاکی است تقاضا 

برای خرید دلار در بازار آزاد کاهش قابل ماحظه ای داشته است.
پس از اجرای سیاست تثبیت اقتصادی توسط بانک مرکزی با وجود 
سیگنال های منفی که برای تغییر نرخ ارز از سوی برخی دلالان داده 
می شد مبنی بر اینکه فنر قیمت دلار رها می شود و دلار وارد کانال 
۶۰ هزار تومان می شود، شرایط تغییر کرد و دلار پس از دو ماه کف 
قیمت ۵۰ هزار تومان را از دســت دارد و نخســتین روزهای دی ماه 
دلار در بازار آزاد به کانال ۴۰ هزار تومان بازگشت. حتی بسیاری از 
کارشناسان پیش بینی کردند که با ادامه این روند دلار به قیمت ۴۷ 
هــزار تومــان بازمی گردد و این اتفاقات را می توان نتیجه تاکید بانک 
مرکــزی بر اجرای سیاســت تثبیت بــرای کنترل تورم و پیش بینی 

پذیری اقتصاد دانست.
»آلبرت بغزیان« کارشناس اقتصادی درباره اجرای سیاست تثبیت 
گفت: سیاســت تثبیت از جنبه های مختلفی اهمیت دارد، یک بعد 
تاثیــر نــرخ ارز بر تورم و جنبه دیگر پیش بینی پذیری بودن اقتصاد 
است. وی توضیح داد: عوامل مختلفی در کنترل تورم موثر است، اما 
هنگامــی کــه نرخ ارز افزایش می یابد قیمت کالاهای مصرفی و نرخ 
تورم رشد قابل ماحظه ای دارد و در این شرایط است که تاثیر عوامل 

دیگر کم رنگ تر می شود.
این کارشناس اقتصادی گفت: بانک مرکزی در دوره جدید تاش کرد 
که نرخ ارز را به عنوان یکی از عوامل تاثیرگذار بر افزایش نرخ تورم، 
کنترل و حذف کند. وی ادامه داد: بنابراین بارها شاهد تاکید فرزین 
بر اجرای سیاســت تثبیت به منظور کاهش نرخ تورم بودیم. بغزیان 
اظهارداشت: البته در ماه های اخیر با وجود ثبات و حتی کاهش نرخ 
ارز شــاهد بودیم که تورم در بازارهای مختلف در مقاطعی افزایش 
یافته اســت که اینها بیانگر این که عوامل مختلفی در کنار تغییرات 

نرخ ارز بر تورم تاثیر می گذارند و نباید تنها به نرخ ارز اکتفا کرد.
وی تصریح کرد: بررسی بازار ارز حاکی از این است که بانک مرکزی 
در کنترل نرخ ارز موفق بوده است و توانسته مولفه های تاثیرگذار بر 
نرخ ارز همچون اعام نرخ ارز هرات، ســلیمانیه را که توســط دلالان 
و حتی در ایام تعطیل که فعالیتی در بازار انجام نمی شــود را کنترل 
و دســت واســطه گران را کوتاه کند در صورتی که در مدیریت سابق 

بانک مرکزی چنین کنترلی بر بازار نبود.
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 رییــس کل بانــک مرکــزی گفت: طرح ریــال برون 
مرزی یا آف شــور ماه های زیادی است که در بانک 

مرکزی در حال بررســی اســت و با اجرایی شدن 
آن درخواســت صادرکنندگان برای صادرات 
ریالی به افغانستان یا عراق حل می شود و آنان 
می توانند با ریال برون مرزی رفع تعهدات ارزی 

خود را انجام دهند.
محمدرضا فرزین   در حاشــیه نشست شورای 

گفت وگــوی دولت و بخش خصوصی خراســان 
رضــوی در جمع خبرنگاران با اشــاره به نتایج این 

نشســت افزود: این موضوع یکی از درخواست های تجار 
مشهدی برای صادرات به افغانستان بود که با اجرایی شدن طرح 

ریال آف شــور پاســخ داده شــده و تجار می توانند به جای ارز خارجی 
بــرای صــادرات از ریال برون مرزی بهره گیرند. وی اظهار کرد: مقررات 
طرح ریال برون مرزی در بانک مرکزی تدوین شده و تاکنون یک یا دو 
بانکی اجرای این طرح را آغاز کرده اند و بزودی در کل بانک های کشور 

عملیاتی خواهد شد.
رییس کل بانک مرکزی به ســایر توافقات در این نشســت اشــاره کرد 
و گفــت: بطــور قطع تکالیف این بانک در خصوص تســهیات ازدواج 
و تســهیات فرزند آوری تا پایان ســال به طور کامل اجرا خواهد شــد 
و سیســتم بانکی تمام تســهیات را خواهد پرداخت، از آنجا که تعداد 
متقاضی مانده در صف این تســهیات در خراســان رضوی زیاد است، 

مقرر شد که از حجم متقاضیان در صف ها کاسته شده 
و تسهیات به همه آنان پرداخت شود. فرزین اضافه 
کرد: مشکل دیگر مطرح شده در این تشست در 
خصوص تعیین وثایق سنگین برخی از روسای 
بانکها برای تسهیات خرد بود که این موضوع 
در بانک مرکزی بررســی شــده و در خصوص 
متخلفین که در برابر پرداخت تسهیات خرد 
وثایق ســنگینی طلب کرده اند، پیگیری جدی 
انجام خواهد گرفت. وی با اشاره به ظرفیت بالای 
خراســان رضوی در جذب سرمایه گذاران خارجی 
گفت: توافقاتی در خصوص تســهیل شرایط برای جذب 
ســرمایه گذار خارجی و نرخ آن در نشســت مزبور با مســوولان 

خراسان رضوی انجام گرفت.
رییس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسامی و نماینده مردم مشهد 
و کات در مجلس نیز در حاشیه این نشست گفت: طبق اعام شورای 
هماهنگی بانک های اســتان، ییش از ۲۲ هزار نفر در انتظار تســهیات 
ازدواج در خراســان رضوی هســتند که نسبت به استان های دیگر، در 
رتبه های پایینی قرار دارد. حجت الاسام نصرالله پژمانفر افزود: طبق 
برآورد کارشناســان بانکی، با تخصیص اعتبار حدود ۴۰ هزار میلیارد 
ریال می توان به تمامی متقاضیان در صف تســهیات پاســخگو بود لذا 
براســاس پیگیری از رییس بانک مرکزی در ســفر به مشهد، اعتبار ۴۰ 

هزار میلیارد ریالی برای تسهیات ازدواج تخصیص پیدا کرد.

رییس کل بانک مرکزی:

 درخواست صادرکنندگان برای رفع تعهد ارزی
 با طرح »ریال برون مرزی« حل می شود

سرپرســت فدراســیون والیبال از شــرکت نکردن محمدرضا داورزنی در 
انتخابات فدراسیون والیبال خبر داد.

 وحید مرادی سرپرست فدراسیون والیبال که در برنامه ورزش 
و مردم شرکت کرده بود، اعام کرد که محمدرضا داورزنی 
در انتخابات این فدراســیون شــرکت نمی کند. مرادی در 
مورد حضور داورزنی در انتخابات تصریح کرد: فکر می کنم 
تصمیم به شرکت در انتخابات را ندارد. تا جایی که اطاع 

دارم قصد ندارد در انتخابات شرکت کند.
او در مورد زمان احتمالی برگزاری انتخابات گفت: منتظر نظر 

وزارت ورزش هســتیم و به وزیر هم گفتم هر زمان که بگویید 
آماده برگزاری هســتیم. کارهای مقدماتی و ثبت نام ها انجام شــده 

است و منتظر تایید صاحیت ها هستیم.  مرادی همچنین در مورد سعید 
معروف گفت: از قول من نقل شده که مربیگری برای سعید 
معروف زود است اما من اینطور نگفته ام و معتقدم سعید 
معروف ظرفیت بسیار بزرگی برای آینده والیبال ایران 
است. در مورد معروف دو بحث بود وجود داشت اول 
اینکه خودش مســئولیت تیم را بر عهده بگیرد و از 
تجربه اش اســتفاده کند و بحث دوم این بود که در 
کنار یک مربی بزرگ به عنوان دستیار فعالیت کند 
تجربــه بیانــدوزد و بعــد کارش  را روان تر در تیم ملی 
ایــران ادامــه دهد. نظر خود معروف این بود که به صورت 

مستقل مسئولیت تیم را بر عهده بگیرد.

سرپرست فدراسیون والیبال: 

داورزنی در انتخابات والیبال شرکت نمی کند

فعال بازار طا گفت: در هفته نخست دی، قیمت ها به دلیل کاهش 
ســطح تقاضا تابع نوســانات بهای انس جهانی بود و پیش بینی 
می شود در هفته آینده نیز قیمت ها در همین سطح باقی بماند.

محمد کشــتی آرای درباره وضعیت بازار طا در هفته گذشــته 
)دوم تا هشــتم دی( اظهار داشــت: در هفته گذشته شاهد سیر 
صعودی قیمت طا و فلزات گرانبها در بازارهای جهانی بودیم.

وی افزود: در آخرین معامات روز گذشــته )پنجشــنبه هفتم 
دی( بهای انس جهانی به ۲ هزار و ۷۷ دلار رســید که به طور 
میانگین هر انس طا ۲۵ دلار افزایش داشــت اما دیگر مولفه 
تعیین کننده قیمت طا در بازار داخل که نرخ ارز است، تغییری 

نداشــت و ثابت بود.کشــتی آرای گفت: با توجه به ثبات نرخ ارز، 
قیمت طا تحت تأثیر بهای انس جهانی قرار داشــت.وی ادامه 
داد: در هفته نخســت دی ماه، ســکه طرح قدیم به طور متوسط 
۳۰۰ هزار تومان، سکه طرح جدید ۱۵۰ هزار تومان، نیم سکه 
و ربع سکه هرکدام ۱۰۰ هزار تومان و سکه های یک گرمی نیز 
۵۰ هزار تومان افزایش قیمت داشــت.این فعال بازار طا اضافه 
کرد: هر مثقال طای آب شده در هفته گذشته ۱۰۵ هزار تومان 
افزایش قیمت داشت و هر گرم طای ۱۸ عیار با ۲۵ هزار تومان 
افزایش قیمت رکورد یک ماه گذشته را شکست و به ۲ میلیون 

و ۵۰۵ هزار تومان رسید.

نمی کند تغییر  آینده  هفته  طلا  نمی کندقیمت  تغییر  آینده  هفته  طلا  قیمت 

ورزشی

تیه پول و آ

سرمربی پیکان از عملکرد تیمش در چهار بازی گذشته تمجید 
کرد.

 اســتقال و پیکان شــنبه در چارچوب هفته پانزدهم لیگ برتر فوتبال به 
مصاف هم می روند. رضا عنایتی، سرمربی پیکان در نشست خبری پیش از 
بازی اظهار کرد: بازیکنان جوانی داریم که انگیزه زیادی برای این مسابقه 
دارند. در هفته های گذشــته روی خوش فوتبال را ندیدیم و در چهار بازی 
که من حضور داشــتم، کارشناســان از عملکرد ما تمجید کردند. بازیکنان 
جوان باید شــرایط را به نفع خودشــان تغییر دهند اما فعا این اتفاق رخ 

نداده اســت. هفته گذشــته مقابل فولاد بازی فوق العاده ای به نمایش 
گذاشتیم ولی نتوانستیم موقعیت هایمان را به گل تبدیل کنیم. من 
خودم برای بازی فردا خیلی هیجان زده هستم چون مقابل تیمی بازی 
داریم که خاطرات خوبی از آن دارم. امیدوارم بتوانیم نتیجه بگیریم و 

شرایطمان را در جدول بهتر کنیم.
او افزود: استقال کا خطرناک است و نمی توان از یک بازیکن 

نام برد. ما روی نقاط ضعف و قوت استقال برنامه ریزی 
کرده ایم. در بازی فوتبال نمی توانید مشــخص کنید 
که برای برد، مســاوی یا باخــت بازی می کنید. ما 

می خواهیم بهترین عملکردمان را داشته باشیم.
ســرمربی پیــکان درباره مشــخص نبودن حضور 
تماشاگران در بازی با استقال گفت: هنوز نمی دانیم 
داور بازی چه کســی است. در رسانه ها اخباری آمد 
که بازی بدون تماشــاگر اســت اما هنوز تکلیف این 
موضوع مشــخص نشده است . بازی بدون تماشاگر، 
بی روح اســت.عنایتی در پاسخ به این سوال که آیا 

بــرای جذب بازیکــن با مدیریت پیکان صحبت 

کرده اســت؟ گفت: بله! صحبت کلی شــده اســت. به تیم های بدون هوادار 
پرداخته نمی شود. ما در چهار هفته گذشته مدافع میانی نداشتیم ولی به 
این موضوعات پرداخته نمی شود. به ما قول دادند که در نیم فصل بازیکن 
جدید بگیریم. خیلی سخت است که در نیم فصل بازیکن خوب جذب کرد.

او ادامه داد: اسم هفت، هشت بازیکن را به باشگاه داده ایم. ان شاءالله وقتی 
نهایی شود توسط باشگاه اعام می شود.

سرمربی پیکان درباره بدشانسی عجیب این تیم در بازی با فولاد بیان کرد: 
من احســاس می کنم که وقتی بازیکنانمان با این کیفیت بازی 
می کنند، استرس نداریم ولی هیجان در زدن ضربه نهایی برای ما 
مشکل ساز شده است. ما در زمین حریف مالکیت توپ داشتیم 
و این امیدوارکننده است . یک دکتر بادانش هم به تیم ما اضافه 

شده تا بازیکنان را در بحث روانشناسی کمک کند.
عنایتی ادامه داد: به هیچ چیزی جز موفقیت پیکان فکر نمی کنم. 
کتمان نمی کنم که خاطرات خوبی با استقال داشته ام ولی 
الان به جز پیکان، به هیچ چیزی فکر نمی کنم. من دوست 

دارم برای هدفم بجنگم.
ســرمربی پیکان در پاســخ به این سوال که آیا پیش 
از بازی با اســتقال فشــار رسانه ای روی او وجود 
دارد؟ توضیح داد: فشار رسانه ای روی من نیست. 
در نشســت قبلی هم گفتم که اتفاقات فضای 
مجازی، مجازی اســت و به واقعیت ارتباطی 
نــدارد. هــواداران واقعی من را می شناســند 
و می داننــد که تمام تاشــم را می کنم. فردا 
می خواهیم امتیاز بگیریم و شــرایطمان را در 

جدول بهتر کنیم.

عنایتی: روی خوش فوتبال را ندیدیم
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رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کردستان :

 وصول درآمد های عمومی دولت
 به صورت مجدانه پیگیری شود

سنندج-سارافیضی،خبرنگارعصررسانه : اکبر محمدی رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اســتان کردســتان در جلسه ستاد تجهیزدرآمد این 
اســتان با اشــاره به رویکرد جدید سازمان برنامه و بودجه کشور در تخصیص 
اعتبارات به استان ها گفت : با عنایت به رویکرد جدید این سازمان در تخصیص 
اعتبارات با توجه به میزان تحقق درآمد های مصوب اســتان ها ، لازم اســت 
از تمامــی ابزارهــا و رویکــرد های منطقی و با رعایت عدالت در جهت وصول 

درآمدهای عمومی دولت استفاده شود .
محمدی با اشاره به سهم ۳۰۲۴ میلیارد ریالی پیش بینی شده درآمد های 
اســتان کردســتان در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ بیان داشت : لازم است کلیه 
دستگاه های اجرایی دارای ردیف درآمدی در قانون بودجه نسبت به برنامه 
ریزی های لازم جهت شناسایی ، جلوگیری از فرارهای مالیاتی و تحقق این 
تکالیف قانونی اقدام نمایند ولی باید در نظر داشــت که وصول درآمد های 
عمومی دولت به معنای افزایش اخذ مالیات از مودیان خوش حساب مشاغل 
نیست بلکه هدف جلوگیری از فرارهای مالیاتی و اخذ مالیات قانونی از فعالان 

عمده اقتصادی می باشد .

سومین نشست کمیسیون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز استان البرز برگزار شد

کرج-فاطمه حسن آبی،خبرنگارعصررسانه : سومین نشست کمیسیون برنامه 
ریزی ، هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان البرز به ریاست 
عبداللهی استاندار و رییس کمیسیون و با حضور حیدری مدیرکل بازرسی و 
هماهنگی امور استان های ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سالن 

شهدای دولت استانداری البرز برگزار شد.
در ابتدای جلســه  نژاد فاح دبیر، ضمن ارائه گزارشــی از بازدید مدیر کل 
بازرســی و هماهنگی امور اســتان های ستاد مرکزی از گمرک ، منطقه ویژه 
اقتصادی و اداره کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان و اجرای مصوبات 
جلسه گذشته خواستار تاش و اقدامات مضاعف از سوی دستگاه های عضو 
و روســای کارگروه ها خصوصاً فرمانداران شــد. در ادامه روســای ادارات کل 
تعزیرات حکومتی، شرکت توزیع برق، جهاد کشاورزی و اتاق اصناف استان 
گزارش مبسوطی از اقدامات و فعالیت های صورت گرفته در هشت ماهه سال 
و رویکرد اقدامات برنامه های پیش بینی شده در سال ۱۴۰۲ را تشریح کردند 
در ادامه  حیدری مدیرکل بازرسی و هماهنگی امور استان های ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن تاکید بر اینکه مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم 
جنبه شرعی دارد و هم جنبه قانونی، بیان داشت: رهبر معظم انقاب در سال 
۱۳۸۲ طی فرمانی تاریخی، مبارزه با قاچاق کالا و ارز را برای دســتگاه های 
مسئول، واجب دانستند.وی اضافه کرد: به لحاظ قانونی نیز برابر تبصره ذیل 
ماده ۳ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، اســتاندار بعنوان ریاســت کمیسیون 
اســتان در راس مدیران مربوطه وظیفه خطیری در این راســتا دارد.ایشان با 
بیان اینکه مشــکات و موانع احصا شــده و تدابیر لازم برای رسیدگی به آنها 
اتخاذ می شــود، گفت: وظایف و مســئولیت های تمامی دستگاه ها مشخص 
است و بر اساس اهداف تعیین شده، باید سالانه حداقل ۱۵ درصد از قاچاق 
کالا و ارز در استان کاهش یابد.هم چنین ایشان خواستار برگزاری جلسات 
اصلی کمیســیون حداقل هر ۲ ماه یکبار و تشــکیل کارگروه رصد مالی در 

استان با محوریت کمیسیون شد.

از ابتدای امسال تا پایان آذر صورت گرفت؛

 جذب بیش از ۲۰ هزار مشترک جدید
 گاز در کرمانشاه

کرمانشــاه-علی کرمی،خبرنگارعصررسانه : مدیرعامل شرکت گاز 
استان کرمانشاه گفت : از ابتدای امسال تا پایان آذر بیش از ۲۰ هزار مشترک 

جدید در استان جذب شده است.
ناصر حسینی مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت : در راستای تکمیل 
گازرسانی و برخورداری همه مردم استان از نعمت گاز طبیعی، از ابتدای امسال 
تا پایان آذرماه، تعداد ۲۰ هزار و ۱۸ مشــترک جدید به جمع مشــترکان گاز 
اســتان کرمانشــاه اضافه شده اســت.وی افزود: از این تعداد ۱۲ هزار و ۷۷۶ 

مشترک در بخش شهری و ۷۲۴۲ مشترک در بخش روستایی بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه اعام کرد: با تاش همکاران شرکت 
گاز استان، در حال حاضر در استان کرمانشاه ۶۹۵ هزار و ۹۱۹ مشترک گاز 
وجود دارد که از این تعداد ۵۴۹ هزار و ۷۱۷ مشترک مربوط به بخش شهری 

و ۱۴۶ هزار و ۲۰۲ مشترک مربوط به بخش روستایی است.

 کشف بیش از ۷ میلیارد ریال 
کالای قاچاق در بوشهر

بوشهر-احمدی،خبرنگارعصررسانه : فرمانده مرزبانی استان بوشهر از 
توقیف یک فروند شناور تجاری با بیش از ۷ میلیارد ریال در آب های استان 

بوشهر خبر داد.
سرهنگ ستاد یدالله شرفی، فرمانده مرزبانی استان بوشهر اظهار کرد: مأموران 
مرزبانی با تشدید نظارت و کنترل تردد شناوران، موفق بر شناسایی و کنترل 
یک فروند شناور حامل بار قاچاق در آب های استان بوشهر شدند.وی افزود: 
در بازرسی از شناور توقیفی تعداد ۴ دستگاه بخاری گرمایشی، ۱۱ دستگاه 
کارواش، ۶۴ دستگاه اتودستی، ۱۰ دستگاه ترازوی دیجیتال، ۹۶ لیتر روغن 
خودرو و.. بدون مدارک گمرکی کشــف شــد.فرمانده مرزبانی استان بوشهر 
تصریح کرد: کارشناسان ارزش ریالی کالا های قاچاق کشف شده را بالغ بر ۷ 

میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال برآورد کردند.

 رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان خبر داد:

 انجام ۷۱۹ خدمت غیر حضوری 
در شرکت گاز ایلام

ایلام-مسعودهواسی،خبرنگارعصررســانه : رئیــس روابط عمومی 
شرکت گاز استان ایام گفت: در ۹ ماهه اول سال جاری ۷۱۹ خدمت متنوع 
در میز خدمت شــرکت گاز اســتان به صورت غیرحضوری به آحاد مختلف 

مردم ارائه شده است.
صابر شــفیعی رئیس روابط عمومی شــرکت گاز اســتان ایام اظهار داشت: 
خدمات غیرحضوری شــرکت گاز از طریق ســامانه جامع اینترنتی ارتباط با 
مشــتریان )crm(، وب ســایت اینترنتی شرکت گاز استان، تلفن گویای ۲۴ 
ساعته، اپلیکیشن اندروید تلفن همراه، سیستم پیامکی و ... انجام شده است.

    خبر

اخبار استان ها

اصفهان-احسان عالیخانی،خبرنگارعصررسانه : دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به افزایش اخیر قیمت ها در بازار 
ورق های فولادی، یکی از دلایل آن را ناشی از عدم عرضه ورق گرم 
سایر واحدهای تولیدی به جز فولاد مبارکه در بورس کالا دانست و 
گفت: تنظیم بازار ورق فولادی با عرضه مستمر همه تولیدکنندگان 
این رسته میسر است و نمی توان از شرکت های بزرگ فولادی نظیر 
فولاد مبارکه انتظار داشت که همه بار این بازار را به دوش بکشند.

ســید رســول خلیفه سلطانی ادامه داد: یکی از چالش های تنظیم 
بازار ورق های فولادی این است که برخی تولیدکنندگان در حالی 
کــه اســلب مورد نیــاز خود را از بورس کالا تهیــه می کنند اما به 
تکالیــف خــود در عرضه ورق گــرم در بورس کالا عمل نمی کنند 
و محصولات خود را در بازار آزاد به فروش می رســانند که همین 
موضوع باعث التهاب در بازار می شود. دبیر انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران با بیان اینکه شــرکت های بزرگ فولادی تکالیف خود 
در عرضه محصولات در بورس کالا را رعایت کرده اند، تصریح کرد: 
راه حل مدیریت بازار ورق گرم کاهش تقاضا در بورس کالا نیست 
بلکــه ظرفیــت های خاموش واحدهای تولیدی باید فعال و عرضه 
شوند. یکی از راهکارهای پیشنهادی در این خصوص، اصاح قیمت 
پایه ورق گرم در بورس کالا اســت تا عاوه بر فولاد مبارکه، ســایر 
واحدهــای تولیــدی ورق گرم نیز بتوانند محصولات خود را عرضه 
کنند. وی اضافه کرد: در حال حاضر با دستورالعمل شورای رقابت، 
حتی در برخی موارد قیمت پایه ورق گرم کمتر از اسلب خریداری 
شده توسط واحدهای نورد ورق تعیین می شود که لازم است این 

مانع هر چه زودتر مرتفع شود.

گرگان- زهراکارزگر،خبرنگارعصررســانه : مدیرکل بنیاد مسکن 
انقاب اسامی گلستان گفت: نزدیک به ۱۰۰ هزار واحد مسکن روستایی 

این استان به دلیل فرسودگی، نیازمند مقاوم سازی است.
سیدمحمد حسینی اظهار کرد: گلستان جزو پنج استان حادثه خیز کشور 
به شمار می رود که بهترین روش برای برون رفت از حوادث احتمالی انجام 
اقدامات مقابله ای و پیشگیرانه است.وی ادامه داد: بنیاد مسکن با کمک 
دولت در راســتای نوســازی و بهســازی مسکن روستایی، گام های مؤثر 
و خوبی برداشــته که این اقدامات نیازمند تقویت اســت.مدیرکل بنیاد 
مســکن انقاب اسامی گلســتان افزود: در ابتدای برنامه چهارم توسعه 
و آغاز طرح بهســازی و نوســازی تنها هفت درصد واحدهای مسکونی در 
سکونتگاه های روستایی گلستان ایمن و مقاوم بود که از آن زمان تاکنون 
با حمایت های دولت و اعطای تســهیات ارزان قیمت در بازه چندســاله، 
این شــاخص به ۵۴ درصد رسید.حســینی با اشاره به اینکه از ۲۲۸ هزار 
واحد مسکونی روستایی، ۵۴ درصد واحدهای مسکونی روستایی ایمن 
هستند، افزود: دولت سیزدهم نرخ کارمزد تسهیات را همان پنج درصد 
تعیین کرد و مقدار تسهیات را از ۲ میلیارد ریال به سه میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون ریال با بازپرداخت ۲۰ ساله افزایش داد.وی از مالکان واحدهای 
مسکونی روستایی خواست با مراجعه به دهیاری ها و ادارات بنیاد مسکن 
شهرســتان، برای نوسازی بافت های فرسوده اقدام کنند.مدیرکل بنیاد 
مســکن انقاب اسامی گلســتان با اشاره به اینکه در حال حاضر دولت 
هزینه بیش از ۷۰ درصد از بهسازی مسکن روستایی را در قالب تسهیات 
ارزان قیمت پرداخت می کند، یادآور شد: براساس پیش بینی انجام شده تا 
پنج سال آینده بیش از ۷۵ درصد واحدهای فرسوده روستایی گلستان، 

نوسازی می شوند.

خرم آباد-فاطمه کردعلیوند،خبرنگارعصررســانه : رئیس 
ســازمان جهاد کشــاورزی لرســتان تأکید کرد: در صورت تکمیل 
مــزارع پــرورش ماهی، لرســتان به قطب تولیــد ماهیان خاویاری 

تبدیل می شود.
ســید عماد شــاهرخی در اولین نشست هیئت اندیشه ورز نخبگان 
کشاورزی لرستان، علم، آموزش، تحقیقات و ترویج را دو بال توسعه 
بخش کشــاورزی عنوان کرد و اظهار داشــت: بــا انتقال یافته های 
تحقیقاتی به مزارع کشاورزی ضریب دانش فنی در بخش کشاورزی 
افزایش پیدا می کند.وی تصریح کرد: نخبگان و اســاتید فرهیخته 
می توانند چالش ها و آسیب های بخش کشاورزی را شناسایی و برای 
رفع آن ها راهکار ارائه دهند.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان، 
هدفمندکردن پایان نامه های دانشــجویان در حوزه آسیب شناسی 
می تواند تحولی در بخش کشــاورزی ایجاد کند.شــاهرخی افزایش 
تولید محصولات کشاورزی از ابتدای انقاب تاکنون مطلوب ارزیابی 
کرد و گفت: هر چند افزایش تولید از ۲۵ میلیون تن به ۱۲۵ میلیون 
تــن رونــد خوبی بوده؛ اما همچنان جای کار داریم.وی تصریح کرد: 
فاصله میانگین با رکورد ها در بخش کشاورزی نشان می دهد که باید 
تاش بیشتری داشته باشیم.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان 
با اشــاره به اینکه اگر بتوانیم انتقال یافته ها و ترویج را تقویت کنیم 
شاهد افزایش تولید در بخش کشاورزی خواهیم بود، گفت: مهم ترین 
وظیفه جهاد کشــاورزی آموزش و ترویج است.شــاهرخی در بخش 
دیگری سخنان خود با اشاره به اینکه کار رفع تداخات اراضی خوب 
پیش می رود، افزود: مصمم هستیم که تا پایان سال رفع تداخات را 

در استان تمام کنیم، چون رفع تداخات زمینه صدور سند است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تاکید کرد؛

 لزوم عرضه محصولات همه 
تولیدکنندگان فولادی در بورس کالا

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان:

۱۰۰ هزار واحد مسکونی روستایی گلستان 
نیازمند مقاوم سازی است

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان : 

 لرستان قطب تولید ماهیان 
خاویاری می شود

کرج-فاطمه حســن آبی،خبرنگارعصررسانه : سومین 
نشست کمیسیون برنامه ریزی ، هماهنگی و نظارت بر مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز استان البرز به ریاست عبداللهی استاندار و رییس 
کمیسیون و با حضور حیدری مدیرکل بازرسی و هماهنگی امور 

استان های ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سالن شهدای 
دولت استانداری البرز برگزار شد.

در ابتدای جلســه  نژاد فاح دبیر، ضمن ارائه گزارشــی از بازدید 
مدیر کل بازرســی و هماهنگی امور اســتان های ستاد مرکزی از 
گمــرک ، منطقــه ویژه اقتصادی و اداره کل جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی اســتان و اجرای مصوبات جلسه گذشته خواستار 
تاش و اقدامات مضاعف از ســوی دســتگاه های عضو و روسای 
کارگروه ها خصوصاً فرمانداران شــد. در ادامه روسای ادارات کل 
تعزیرات حکومتی، شــرکت توزیع برق، جهاد کشــاورزی و اتاق 
اصناف استان گزارش مبسوطی از اقدامات و فعالیت های صورت 
گرفته در هشــت ماهه ســال و رویکرد اقدامات برنامه های پیش 

بینی شده در سال ۱۴۰۲ را تشریح کردند 
در ادامه  حیدری مدیرکل بازرسی و هماهنگی امور استان های 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن تاکید بر اینکه مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز هم جنبه شرعی دارد و هم جنبه قانونی، بیان 
داشــت: رهبر معظم انقاب در سال ۱۳۸۲ طی فرمانی تاریخی، 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز را برای دســتگاه های مســئول، واجب 

دانستند.
وی اضافه کرد: به لحاظ قانونی نیز برابر تبصره ذیل ماده ۳ قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، اســتاندار بعنوان ریاســت کمیســیون 
استان در راس مدیران مربوطه وظیفه خطیری در این راستا دارد.

ایشان با بیان اینکه مشکات و موانع احصا شده و تدابیر لازم برای 
رســیدگی به آنها اتخاذ می شود، گفت: وظایف و مسئولیت های 
تمامی دستگاه ها مشخص است و بر اساس اهداف تعیین شده، 
باید سالانه حداقل ۱۵ درصد از قاچاق کالا و ارز در استان کاهش 
یابد.هم چنین ایشان خواستار برگزاری جلسات اصلی کمیسیون 
حداقل هر ۲ ماه یکبار و تشکیل کارگروه رصد مالی در استان با 

محوریت کمیسیون شد.

سومین نشست کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان البرز برگزار شد

سنندج-سارافیضی،خبرنگارعصررسانه: 
رییس شــورای اسلامی شهر سنندج گفت: 
مالکیــن واحدهای غیرمجاز در ســنندج 
فرصت طلایی تبدیل حکم تخریب به جریمه 

را از دست ندهند. 
عزت رضائی در جلســه علنی شورای اسامی شهر 
سنندج که با محور تعیین تکلیف ساخت و سازهای 
غیرمجاز بلوار نظام مهندسی برگزار شد، اظهار کرد: 
تعدادی طی تقریبا یکی دو دهه گذشــته مغازه به 
صورت غیرمجاز ســال های قبل احداث شده و الان 
مشــمول جریمه قــرار گرفته اند. وی گفت: در بند 
ت تبصــره ۶ علیرغم اینکه شــورا مصوب کرد ۵۰ 
درصد مبلغ را پرداخت کنند مبلغ بالاست و به لحاظ 
اقتصــادی برای مالکین واحدهای غیرمجاز مقرون 

به صرفه نیســت این جریمه را پرداخت کنند.  وی 
با تاکید براینکه مالکین واحدهای غیرمجاز فرصت 
طایی تبدیل حکم تخریب به جریمه را از دســت 

ندهند، گفت: هرچند این روال قانونی اســت و باید 
طبق شرع و قانون اجرایی شود، ولی برای حمایت 
از شــهروندان معتقدیم بایــد راه حلی را که جامع 

شرایط باشد انتخاب کنیم.  رضایی مدیرکل پدافند 
غیرعامل استان کردستان هم در این جلسه با تقدیر از 
فعالیت های شهرداری در اجرای پروژه های مختلف 
در سطح شهر اظهار کرد: اجرای این پروژه موجب 
ایجاد رضایتمندی و شــور نشاط اجتماعی در بین 
مردم شــده است. وی اضافه کرد: ایجاد شور نشاط 
و رضایتمندی نوعی پدافند اســت که خوشبختانه 
مدیریت شهری در این دوره توانسته به بهترین شیوه 
ممکن در این راســتا قدم بردارد. مدیرکل پدافند 
غیرعامل استان کردستان افزود: امروز عزم مدیریت 
شهری در اجرای پروژه های مختلف عمرانی، رفاهی 
و زیرساختی با دیدگاه محله محوری و تحقق عدالت 
اجتماعی مسیر توسعه شهر را بیش از پیش تسهیل 

بخشیده است. 

رییس شورای اسلامی شهر سنندج:

مالکین واحدهای غیرمجاز فرصت طلایی تبدیل حکم تخریب به جریمه را از دست ندهند 

ساری -زهرا امیری فر ، خبرنگارعصررسانه : 
مرکز نگهداری معلولان نوشیروانی در بابل با حضور 
صحبت الله رحمانی معاونت امور حقوقی و مجلس 
وزارت تعــاون کار و رفــاه اجتماعی، توکلی معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار، کریمی و سعادتی 
نمایندگان مردم شریف شهرستان بابل در مجلس 
شــورای اسامی، علی باقری مدیر کل تعاون کار و 
رفاه اجتماعی مازندران و جمعی از مردم مسئولین 

افتتاح شد.
صبحــت اله رحمانی معاون امور حقوقی و مجلس 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مراســم افتتاحیه مرکز نگهداری معلولان نوشــیروانی با 
اشــاره به وجود نخبگان و جوانان مســتعد فراوان در اظهار داشــت: شهرستان بابل در زمینه 
کارهای خیر سرآمد است و یک پنجم جمعیت استان در این شهرستان وجود دارد.وی وجود 
نیروهای سرشار و بااستعداد را از ظرفیت های شهرستان بابل ذکر کرد و گفت: نیروی انسانی، 
توانمند، خوش فکر و نخبه از ظرفیت ها و سرمایه های شهرستان بابل است.رحمانی نگهداری 
از معلولان را یک جهاد دانســت و افزود: اقدام خیر و نیکوکار نوشــیروانی ارزشــمند است و در 
انجام کارها نباید منتظر دولت های باشــیم.معاون امور حقوقی و مجلس وزارت تعاون، ادامه 

داد: کارهای بزرگی در مازندران صورت گرفت و نیازمند حمایت است.

بــا حضور معاون وزیــر تعاون کار و رفاه اجتماعی:

بابل  در  نوشیروانی  معلولان  نگهداری  مرکز 
راه اندازی شد

یک مقام مسئول: 

شرایط  صنوبر  کشت  برای   البرز 
دارد مناسبی 

کرج-فاطمه حسن آبی،خبرنگارعصررسانه 
: سرپرست اداره جنگلداری و جنگلکاری اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز گفت: امسال 
نهالستان بزرگ کرج امسال تعهد دارد چهار میلیون 
نهال تولید کند که بخشی از آن هم قطعا طرح زراعت 

چوب را پوشش می دهد.
وحید علیجانی با اشاره به اجرای طرح زراعت چوب 
در البرز اظهار کرد: ســال های ســال از جنگل های 
شــمال کشــور به عنوان یکی از منابع مهم تامین 
چوب مورد نیاز کشور بهره برداری می شد. وی ادامه 
داد: طی چند ســال اخیر، این بهره برداری به واســطه اجرای اســتراحت ۱۰ ساله جنگل های 
شمال متوقف شده است. وی توضیح داد: در این شرایط چوب مورد نیاز کشور یا باید از طریق 
واردات یا از طریق تولید داخل تامین می شــد که شــرایط واردات به دلیل خروج ارز و برخی 
مشکات دیگر آن طور که باید و شاید مهیا نیست. این مسئول ابراز کرد: بر این اساس، تمرکز 
بر تولید چوب مورد نیاز از طریق داخل و با اجرای طرح زراعت چوب در استان های مختلف 
از جمله البرز اســت. علیجانی با بیان اینکه برای اجرای این طرح متناســب با وضعیت آب و 
هوا و اقلیم هر اســتان گونه های متفاوتی کاشــته می شــود؛ افزود:  به عنوان مثال البرز شرایط 

مناسبی برای کاشت صنوبر دارد.

      سرزمین من



منشور اخلاقی
انتشار دقیق و بدون سانسور اخبار نمونه ای بارز از شاخصه های  توسعه 
و پیشــرفت هر جامعه ای به شــمار می آید؛ احترام به حقوق و  حفظ 
حریم خصوصی افراد، خودداری از تهمت و افتراء در خبررســانی،  
پاسداشــت ارزش های انســانی و فعالیت های صادقانه و حرفه ای در  

عرصه مطبوعات از اصول و اهداف این رسانه می باشد.
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 تقاضای هند برای نفت خاورمیانه
 افزایش یافت

پالایشگاه های هند در پی وقایع دریای سرخ 
که هزینه های حمل را افزایش داده است، 
به دنبال خرید نفت بیشتری از خاورمیانه 

و سایر کشورهای نزدیک هستند.
کشــتی ها در هفته هــای اخیــر، به دلیل  

حمــات صورت گرفته در دریای ســرخ، 
محتاط شــده اند و بســیاری از آنها تغییر 
مسیر داده و مسیر طولانی تری را انتخاب کرده اند که تا سه هفته به مدت 
سفرشــان اضافه می کند. کشتی های حامل محموله های تولیدکنندگان 
در دریای مدیترانه و دریای شــمال، از جمله کشــتی هایی هســتند که 
مجبور شده اند تغییر مسیر دهند.بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: 
شرکت های حمل ونقل از شرکت های هندی می خواهند که نرخ اضافی را 
برای تحویل از طریق مسیر معمول بر عهده بگیرند اما پالایشگاه ها حاضر 
به قبول نرخ اضافی نبوده و تامین کنندگان دیگری را جستجو می کنند.

پالایشگاه های هندی نگران هستند که حاشیه سود آنها به دلیل افزایش 
شدید هزینه های بیمه و حمل، کمتر شود. اما از سوی دیگر باید پاسخگوی 
تقاضای داخلی باشند که به دلیل رشد سریع اقتصادی این کشور آسیای 
جنوبی، رو به افزایش است.یک مدیر شرکت دولتی بهارات پترولیوم گفت: 
این شــرکت یک محموله نفت را از منابع دیگر تامین کرده اســت، اما به 
جزئیات بیشتری اشاره نکرد. مقامات وزارت بازرگانی هند که نخواستند 
نامشــان فاش شــود، اظهار کردند: دولت به بازرگانان توصیه می کند که 
مســیرهای طولانی تری را انتخاب کرده و واردات انرژی را متنوع کنند و 
تاکید بیشتری بر خرید از منطقه خلیج فارس و آسیای مرکزی وجود دارد. 
آنها همچنین گفتند که مذاکرات با کشورهایی مانند عربستان سعودی 
و امــارات عربــی متحده، برای تقویت همکاری امنیتی دریایی در منطقه 

دریای سرخ ادامه دارد.
مادهاوی آرورا، اقتصاددان ارشــد شــرکت »امکای گلوبال فایننشــیال 
ســرویس« در این باره گفت: صادرات نفت روســیه از منطقه دریای سیاه 
ممکن اســت تحت تاثیر قرار گیرد و مســیر آن تغییر کند که منجر به 
افزایش قیمت نفت از خاورمیانه شــود. همچنین صادرات فرآورده های 
نفتی پالایش شده هند به اتحادیه هم ممکن است از این اختالات، متاثر 
شود. اگر چه پالایشگاه های هندی نگران عرضه هستند، اما تاکنون هیچ 
تاثیری بر نرخ تولید پالایشــگاه ها وجود نداشــته است. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، نارندرا مودی، نخســت وزیر هند روز سه شــنبه با محمد بن 
ســلمان، ولیعهد عربستان ســعودی درباره وضعیت خاورمیانه از جمله 

حمات دریای سرخ، گفت وگو کرد.

رئیس کمیسیون امور دفاعی مجلس سنای 
پاکســتان، همدســتی آمریکا و متحدان 
غربی آن با اســرائیل در جنگ غزه را »جبهه 
سرکوب« توصیف کرد و گفت: محور مقاومت 
به رهبری جمهوری اســلامی ایران در برابر 
جبهه سرکوب مقاوم تر عمل کرده و سبب شد 
تا طرح آمریکایی-صهیونیستی خاورمیانه 

جدید منهای فلسطین دفن شود.
 سناتور مشاهد حسین سید در مقاله ای که در روزنامه 
پاکســتانی اکسپرس تریبیون منتشر شد، به تشریح 
پیامدهای اســتراتژیک ناشی از »طوفان الاقصی« در 
تغییر شــکل خاورمیانه پرداخت و نوشت: نبرد فعلی 
فلسطینی ها در غزه تحت اشغال اسرائیل، پیامدهای 
استراتژیک گســترده تری برای این رژیم و همچنین 
ایالات متحده دارد. وی افزود: طوفان الاقصی و گام های 
قــوی محور مقاومت به رهبــری ایران غرور و اعتماد 
بیــش از حــد آمریکا و اســرائیل و برنامه های با دقت 
تنظیم شده آنان برای حفظ وضعیت موجود ناعادلانه 
در سرزمین های اشغالی را محو و اکنون تمام این رویاها 
در غزه زیر آوار مدفون شــده اند. ســناتور مشــاهد که 
ریاست هیات پاکستان در کنفرانس بین المللی تهران 
در خصوص فلسطین را برعهده داشت، اظهار داشت: 
آمریکایی ها برای مقابله با »محور مقاومت« به رهبری 
ایران و حفظ وضعیت موجود در فلســطین اشــغالی، 

»محور سرکوب« را تشکیل داد. واشنگتن در تاش بود 
خاورمیانه جدید با محور اسرائیل را به »هند-اقیانوس 
آرام« متمرکز بر هند وصل کند تا جنگ ســرد جدید 
به رهبری آمریکا علیه چین را تکمیل و حمایت کند.

وی گفت: آمریکایی ها سعی داشتند با دور زدن فلسطین 
و چشــم پوشــی از حل عادلانه مناقشه این کشور مسیر 
جدیدی با محوریت اســرائیل را در آب های بین المللی 
معرفی کرده و برای رســیدن به اهداف خود خاورمیانه 
را بــه اصطــاح آرام و امن توصیف کردند غافل از اینکه 
جبهه مقاومت از تمامی نقشــه های پشت پرده آمریکا و 

اسرائیل آگاه بود و درست در روز ۷ اکتبر عملیات طوفان 
الاقصــی طرح هــای جبهه غربی را بر هم زد. این نماینده 
مجلس سنای پاکستان افزود: سیاست اسرائیل و آمریکا 
برای ایجاد »خاورمیانه جدید« منهای فلسطین و ارتقای 
روابط اسرائیل با کشورهای عربی و مسلمان اکنون در حال 
فروپاشی است زیرا هیچ صلح یا ثبات پایدار در خاورمیانه 

بدون یک کشور مستقل فلسطینی امکان پذیر نیست.
وی ادامه داد: افسانه ای که گویای به اصطاح شکست 
ناپذیری ارتش و اطاعات رژیم اســرائیل بود و اینکه 
ارتش اســرائیل و موســاد "بهترین، درخشان ترین و 

قوی ترین" در خاورمیانه هستند و قلعه تسخیرناپذیری 
است که امنیت آن هرگز نمی تواند نقض شود، ظاهرا 
اشــتباه بود زیرا مبارزان فلسطینی از طریق »طوفان 

الاقصی« در ۷ اکتبر این افسانه را منفجر کردند.
وی با تمجید از گام های هوشمندانه محور مقاومت در 
حمایت از فلسطین، نوشت: اسرائیل دچار سردرگرمی 
شده است، در واقع تروئیکای مقاومت شامل حماس، 
حزب الله و یمن با تشکیل یک حلقه تاکتیکی دیپلماسی 
و استراتژی نظامی را در خاورمیانه به نمایش گذاشته اند. 
رئیس کمیســیون امور دفاع مجلس سنای پاکستان 
خطاب به آمریکا و اســرائیل گفت: زمان آن اســت که 
آنان نوشــته های روی دیوار را بخوانند: نسل کشی در 
غزه را متوقف کنید، به اشغال پایان دهید و برای ایجاد 
یک کشور مستقل فلسطینی گام بردارید. تاریخ یهود 
خود شــاهدی زنده بر شکستن افسانه نازی ها درباره 
»راه حل نهایی« اســت. واشــنگتن باید از اشتباهات و 
شکست های خود در تاریخ معاصر درس عبرت بگیرد. 
گروه های مقاومت فلســطین ۱۵ مهرماه برابر با هفتم 
اکتبر ۲۰۲۳، عملیات غافلگیرکننده ای با نام »طوفان 
الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه مواضع رژیم 
اسرائیل آغاز کردند که سرانجام پس از ۴۵ روز نبرد و 
درگیری، سوم آذرماه ۱۴۰۲ )۲۴ نوامبر ۲۰۲۳( میان 
اسرائیل و حماس آتش بس موقت چهار روزه یا همان 
وقفه برای تبادل اسرا میان حماس و اسرائیل برقرار شد. 

    روزنه

قطر در نخســتین قرارداد نفتی ۵ ســاله خود، توافق کرد برای شــرکت شــل در سنگاپور، سالانه ۱۸ 
میلیون بشکه نفت فراهم کند.

 شرکت »قطر انرژی« اعام کرد با شرکت »شل اینترنشنال ایسترن تردینگ« برای تامین سالانه ۱۸ 
میلیون بشکه از هر کدام از گریدهای نفتی قطر لنَد و قطر مارین، توافق کرده و این قرارداد از ژانویه 
اجرایی می شود.بر اساس گزارش رویترز، سعد الکعبی، مدیرعامل شرکت »قطر انرژی« در بیانیه ای 
اعام کرد: ما خوشحالیم که اولین قرارداد پنج ساله فروش نفت خام خود را امضا می کنیم. این توافق 
روابط »قطر انرژی« با شــل را بیشــتر تقویت می کند.دو ماه قبل، شــرکت شل برای خرید گاز طبیعی 
مایع )ال ان جی(، یک قرارداد ۲۷ ساله با شرکت »قطر انرژی« امضا کرد. شرکت »قطر انرژی« اعام 
کرد تحت دو قرارداد، از سال ۲۰۲۶ به مدت ۲۷ سال، سالانه ۳.۵ میلیون تن ال ان جی به پایانه واردات 

»گیت« روتردام هلند تحویل خواهد داد.

منابع خبری از شلیک موشک از خاک لبنان به سرزمین های اشغالی خبر دادند.
 رادیو ارتش رژیم صهیونیستی اعام کرد که یک موشک ضدزرهی از خاک لبنان به شهرک 
صهیونیست نشین »دوویف« واقع در الجلیل شلیک شد. منابع خبری اعام کردند که آژیرهای 
خطر در الجلیل و شــهرک کریات شــمونه به صدا درآمد. حزب الله لبنان دو روز پیش نیز در 
بیانیه ای اعام کرد در پاســخ به حمله رژیم اشــغالگر صهیونیســتی به غیرنظامیان در منطقه 
بنت جبیل در جنوب لبنان، ۳۰ راکت کاتیوشــا به ســمت شهرک صهیونیست نشین کریات 
شمونا در شمال فلسطین اشغالی شلیک کرده است. در این حمله راکتی، دو شهرک نشین 
صهیونیست به هاکت رسیدند. حزب الله لبنان در راستای حمایت از مردم غزه از زمان آغاز 
نبرد طوفان الاقصی تاکنون همواره پایگاه های نظامی رژیم صهیونیستی را هدف قرار می دهد.
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راکت

      خبر ویژه

      آخرین خبر

 نخســت وزیر پیشــین انگلیس بار دیگر بر لزوم توسعه نیروگاه های 
هسته ای برای تامین بخشی از برق مورد نیاز کشور و مقابله با بحران 

انرژی تاکید کرد.
 بوریس جانســون که در واپســین روزهای خود در قدرت، احداث و 
توسعه نیروگاه های اتمی در این کشور را مطلوب ترین گزینه برای 
مقابله با بحران انرژی و کاهش وابستگی به منابع روسیه توصیف و 
به جانشین خود ریشی سوناک توصیه کرد که این پروژه را تا پیش 

از برگزاری انتخابات ۲۰۲۴ به سرانجام برساند.
این درحالی است که بر اساس مدارک تازه ای که نشریه »آی« رویت 
کرده، برنامه انگلیس برای تولید برق هسته ای با تاخیر مواجه شده 
اســت. این نشــریه انگلیسی روز جمعه در گزارشی نوشت: »برنامه 
برق رسانی به یک چهارم شبکه ملی با استفاده از انرژی هسته ای تا 
سال ۲۰۵۰ کند شده و تعدادی از اهداف داخلی محقق نشده است.« 
»آی« ادامه داد: »اســناد مشــاهده شده نشان می دهد که چندین 

ضرب الاجل کلیدی برای افزایش تولید هسته ای رعایت نشده، این 
درحالی است که جانسون می گوید که برق هسته ای برای کمک به 
مهار صورت حساب های افسارگسیخته انرژی و جلوگیری از جهش 

قیمت ها، حیاتی است.«

 معاون اقتصادی هیات وزیران گروه طالبان اعام کرد در طول یک 
سال گذشته مجموع سرمایه گذاری در بخش های استخراج، معادن، 
انتقال برق و زیر ساخت درافغانستان به بیش از ۶ میلیارد دلار رسید.

 خبرگزاری صدای افغان )آوا( به نقل از یک بیانیه  دفتر مطبوعاتی 
هیات وزیران گروه طالبان اعام کرد که در طول یک سال گذشته 
مجموع ســرمایه گذاری ها اعم از داخلی و خارجی در بخش های 
استخراج، معادن، انتقال برق و زیر ساخت در افغانستان به بیش از 
۶ میلیارد و ۶۸۲ میلیون دلار رسیده است. این بیانیه افزود: دولت 
طالبان افغانســتان زمینه مناســبی برای سرمایه گذاران داخلی و 

خارجی را در این کشور فراهم کرده،از این رو ده ها شرکت داخلی 
و خارجی، خواســتار ســرمایه گذاری تا ۱۰ میلیارد و ۶۵۴ میلیون 

دلاری در بخش های مختلف افانسان شدند.
دفتر معاونت اقتصادی دولت گروه طالبان خاطرنشان کرد این گروه 
قرار است در آینده نزدیک در بخش های تولید برق، ایجاد »مراکز 
تجارتی و منطقه ویژه اقتصادی«، حمل و نقل، دولت الکترونیک، 
بروز رسانی روند گمرک و ... یا شرکت های داخلی و خارجی توافق 
نامه امضا کند.یادآوری می شود بخش اعظم سرمایه گذاری های 

خارجی در افغانستان توسط دولت چین انجام شده است.

نخست وزیر پیشین تاکید کرد:   

لزوم توسعه نیروگاه های هسته ای انگلیس

حجم سرمایه گذاری در افغانستان از ۶ میلیارد دلار گذشت

      اینفوگرافی

 اولین کشــتی کروز ســاخت داخل چین قرار است 
اولیــن ســفر خود را ۱۱ دی مصــادف با اول ژانویه 

آغاز کند.
 کشــتی آدورا در تاریخ ۱ ژانویه از بندر اصلی خود 
یعنی شانگهای برای یک سفر شش روزه به جزیره 
ججو کره جنوبی و شهرهای ناکازاکی و فوکوئوکای 

ژاپن می رود. این کشتی حاصل یک سرمایه گذاری 
مشــترک بین بزرگترین شرکت کشتی سازی چین 
China State Shipbuilding Corp و کارنیوال آمریکا 
اســت. کشــتی کروز آدورا ۳۲۳.۶ متر طول دارد و 
می تواند حداکثر ۵ هزار و ۲۴۶ مســافر را در ۲ هزار 
۱۲۵ اتاق مهمان در خود جای دهد. این کشتی ۱۶ 

طبقه دارای ۲۲ رســتوران و فروشگاه های محتلف 
است. رسانه های دولتی چین ساخت این کشتی را 
به عنوان یک نقطه عطف بزرگ در کشتی سازی چین 
معرفی کرده اند. شــاهدی بر این که کشتی ســازان 
چیــن می تواننــد چالش برانگیزترین پروژه ها را در 
کنــار ناوهای هواپیمابر و ناوهای بزرگ گاز طبیعی 

مایــع انجــام دهند.آنها معتقدند کــه این صنعت 
همچنین راهی برای تســهیل مسیر چینی ها برای 
ســرمایه گذاری دوباره در خارج از کشور است.قرار 
است در آینده، کشتی کروز آدورا مسیرهای آسیای 
جنوب شرقی و احتمالاً مسیر طولانی تر »یک پهنه 

یک راه دریایی« را به مسیرهایش اضافه کند.

نخستین کشتی کروز چین از شانگهای حرکت می کند

ن میلیو

حمله موشــکی از لبنان به سرزمین های اشغالینخســتین قرارداد نفتی ۵ ساله قطر امضا شد

لملل
بین ا

سناتور پاکستانی:

محور مقاومت طرح خاورمیانه جدید منهای فلسطین را دفن کرد


